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بامجوز بانک مرکزی؛ 

امکان خرید لیزینگی هواپیما درکشور
فراهم شد 

بانک مرکزی به تازگی امکان لیزینگ هواپیما را برای شرکت لیزینگ اقتصاد نوین 
وابسته به بانک اقتصاد نوین فراهم کرده است. 

به گزارش ایرنا، ورود شرکت های داخلی لیزینگ به صنعت هوایی کشور از آنجا 
اهمیت می یابد که خرید و تجهیز ناوگان هوایی با هواپیماهای نو به دلیل نیاز به منابع 

مالی فراوان همواره با چالش تامین منابع روبرو است.
چند ماه پیش مقصود اسعدی سامانی دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی اعلام 
کرد شورای عالی هواپیمایی با هفت تقاضای تأسیس شرکت هواپیمایی موافقت کرد 
که داشتن پنج فروند هواپیمای ملکی از جمله شروط فعالیت آنها محسوب می شود.

تامین 35  از جمله  هواپیمایی شرایطی  های  تأسیس شرکت  گفته وی،  به 
هزار میلیارد ریال نقدینگی و داشتن پنج فروند هواپیمای ملکی دارد. در دوره 
پسا برجام و رفع محدودیت های خرید هواپیمای نو برای ناوگان هوایی کشور، 
انتظار می رود شرکت های هواپیمایی نسبت به تجهیز و نوسازی ناوگان خود 
اقدام کنند که در این زمینه شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی )هما( با خرید 
یکصد فروند هواپیما از شرکت ایرباس و انعقاد خرید 80 فروند هواپیما از شرکت 
بوئینگ و 20 فروند از شرکت ای تی آر، پیشقدم شده است. در این پیوند، بانک 
اقتصاد نوین روز شنبه اعلام کرد اداره مجوزهای بانکی بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران پنجم دی ماه مجوز فعالیت شرکت لیزینگ اقتصاد نوین را برای 
 پنج سال تمدید و مجوز لیزینگ هواپیما را برای این شرکت صادر کرده است.

با این مجوز، این شرکت می تواند ضمن لیزینگ کالاهای مصرفی بادوام، لوازم خانگی، 
تجهیزات رایانه ای، خودرو وانت سواری، مینی بوس، کامیون های سبک، ماشین آلات 
و تجهیزات راهسازی، ماشین آلات سنگین مورد نیاز کارخانجات، برای کالاهای گران 

قیمت نظیر هواپیما، اتوبوس، تریلی، کامیون های سنگین اقدام کند.
محمد کاظم مدیرعامل شرکت لیزینگ اقتصادنوین در این باره اظهار داشت: ساز 
و کار ابزارهای مالی لیزینگ در اقتصاد جهانی به قدری قدرتمند و با نفوذ ظاهر 
شده اند که بر اساس آمارهای منتشره از سوی مجله یورومانی )euromoney( حجم 
 عملیات سالیانه این صنعت از مرز یک هزار میلیارد دلار در سال گذشته است.

لیزینگ به عنوان بهترین ابزار مالی برای تامین مالی تولید کنندگان و مصرف کنندگان 
کالاهای سرمایه ای، ماشین آلات و تجهیزات صنعتی خطوط تولید، صنایع الکترونیکی 
و مخابراتی، مسکن و ساختمان و .... در مدل قراردادی فروش اقساطی و اجاره به شرط 
تملیک بوده که منطبق بر مبانی شرعی و از لوازم بانکداری اسلامی به شمار می رود.

این شیوه در شاخص های اقتصادی اشتغال، هدایت منابع بانکی به سوی صنایع 
از  برخورداری  و  نقدینگی  فشار  کاهش  متقاضیان،  خرید  قدرت  افزایش  مولد، 
امکانات آینده در زمان حال، تحریک تقاضا، تقویت بازار اعتباری، تعادل قیمت ها 
ایفا می کند. اقتصاد ملی نقش تعیین کننده ای  نهایت رونق و شکوفایی   و در 

مدیرعامل شرکت لیزینگ اقتصاد نوین درباره لیزینگ هواپیما گفت: اگرچه در گذشته 
برخی شرکت های لیزینگ کشور تلاش کردند تا در بازار لیزینگ هواپیما و ناوگان 
حمل و نقل دریایی نیز ورود کنند، اما موضوع لیزینگ هواپیما در مجوز ابلاغی از سوی 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران به صراحت بیان نشده بود.به گفته کاظم، اینک 
بانک مرکزی با درج لیزینگ هواپیما در مجوز فعالیت های شرکت لیزینگ اقتصادنوین، 
در واقع حوزه فعالیت های صنعت لیزینگ را توسعه داده و این امکان را فراهم کرده 
است که با بکارگیری »لیزینگ برون مرزی«، زمینه های لازم برای تعامل بیشتر با 
لیزینگ های دیگر کشورها امکان انتقال دانش و کالاهای تولیدی گرانقیمت را با 
جذب منابع ارزان قیمت فراهم کند.مدیرعامل شرکت لیزینگ اقتصادنوین با قدردانی 
نسبت به نگرش توسعه ای مدیران و کارشناسان بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
برای گسترش فعالیت های صنعت لیزینگ گفت: نفوذ صنعت لیزینگ در اقتصاد ملی 
موجب خواهد شد تا با راه اندازی بازار اعتباری، گام های موثرتری برای کاهش رکود در 

تقاضا برای کالاهای سرمایه ای و با دوام با نرخ های مناسب تری برداشته شود.

رییس مرکز مکانیزاسیون بخش کشاورزی: 

30درصدناوگان ماشین آلات بخش کشاورزی 
نوسازی شد 

رییس مرکز مکانیزاسیون بخش کشاورزی می گوید، در دولت یازدهم و درنتیجه 
گشایش های برجام تاکنون بیش از 25 تا 30 درصد ناوگان ماشین های کشاورزی 
در کمتر از 3 سال نوسازی و بازسازی شد که این امر تحولی در بخش کشاورزی 

کشور ایجاد کرده است. 
کامبیز عباسی در گفت و گو با ایرنا درباره گشایش های برجام در یکسال گذشته 
افزود: در پسابرجام قیمت ماشین های وارداتی بین 15 تا 20 درصد به طور عمده 

در کمباین های سنگین برداشت غلات و تراکتورهای سنگین کاهش یافته است.
به گفته وی، در یک سال گذشته برندهای معتبر و مطرح ماشین آلات کشاورزی دنیا به 
ویژه ماشین های زراعت برنج، تراکتورهای سنگین، کمباین های سنگین و تراکتورهای 
باغی در کشور حضور پیدا کرده اند. رییس مرکز مکانیزاسیون بخش کشاورزی تصریح 
کرد: در پسابرجام امکان ارایه بهینه خدمات پس از فروش به ویژه در حوزه تامین 
قطعات یدکی اصلی با کیفیت از شرکت های مادر و تولیدکننده ماشین های کشاورزی 
فراهم شده است. عباسی از دیگر گشایش های برجام را تسریع مبادلات پولی و ارزی 
 برای تامین به موقع ماشین های فصل زراعی در کوتاهترین زمان ممکن عنوان کرد.

وی اضافه کرد: همچنین در پسابرجام قطعات یدکی اصلی برای بخشی از ماشین های 
کشاورزی تولید داخل که درصدی از ساخت آنها نیازمند قطعات وارداتی است، تامین 
شده است. این مقام مسوول وزارت جهادکشاورزی دولت یازدهم واردات کیفی ماشین 
های مورد نیاز بخش کشاورزی را یکی از دستاوردهای برجام برشمرد و افزود: در 
گشایش های برجام، شرایط برای تامین قطعات اصلی وارداتی از برندهای معتبر دنیا 
 فراهم شد به طوری که همین امر موجب ارتقای کیفیت تولیدات داخل نیز شده است.

به گفته عباسی ، در زمان تحریم های ظالمانه علیه ایران برخی قطعات ماشین آلات 
 تولید داخل نیز از چین خریداری می شد که در کاهش کیفیت ماشین آلات موثر بود.

رییس مرکز مکانیزاسیون بخش کشاورزی اظهار داشت: قبل از برجام به دلیل نبود 
نمایندگی شرکت های معتبر در بخش ماشین های کشاورزی، تمام آموزش ها برای 

رفع مشکلات از طریق تلفن و دفترچه های راهنما انجام می شد.
و  کارشناسان  ها،  نمایندگی  برای حضور  پسابرجام شرایط  در  اما  وی گفت: 
متخصصان شرکت های معتبر در عرصه مزارع و باغات و حوزه تولیدات کشاورزی 
برای ارایه خدمات آموزش و فروش ایجاد شده است. عباسی ادامه داد: بخش عمده 
ماشین آلات و قطعات وارداتی مربوط به برندهای معتبر از کشورهای اروپایی همچون 

آلمان، ایتالیا و فرانسه و آسیای جنوب شرقی مانند کره و ژاپن است.

بدهی مخابرات پرداخت شد

 فسخ قرارداد مخابرات کنسل می شود؟
مسوولان شرکت مخابرات ایران از پرداخت بدهی های این شرکت به سازمان 

خصوصی سازی خبر می دهند.
مدیر روابط عمومی شرکت مخابرات ایران در گفت وگو با ایسنا، از پرداخت بدهی های 
مخابرات در روز چهارشنبه بیست ودوم دی ماه خبر داد. حال با این تفاسیر انتظار 
می رود بحث فسخ قرارداد این شرکت که پیشتر از سوی سازمان خصوصی سازی 
مطرح شده بود منتفی شود. پیش از این سازمان خصوصی سازی از فسخ قرارداد 
مخابرات به دلیل عدم اجرای تعهدات این شرکت خبر داده و اینگونه عنوان کرده بود 
که در چارچوب مفاد قرارداد منعقده با خریدار بلوکی سهام شرکت مخابرات ایران و 
نظر به عدم ایفای تعهدات قراردادی مذبور از جانب خریدار این سهام و نقض مکرر 
تعهدات از حق فسخ مندرج در قرارداد استفاده کرده و قرارداد معامله تاریخی مخابرات 
را فسخ شده اعلام می کند.به دنبال همین مطلب حدود یک ماه کشمکش میان 
مخابرات و سازمان خصوصی سازی ادامه داشت تا این که در نهایت مسوولان مخابراتی 

در پیگیری موضوع از سوی رییس جمهوری توانستند مهلتی 15 روزه بگیرند.
براین اساس مقرر شد در صورتی که ظرف 15 روز )پنجم الی بیستم دی ماه( 
کلیه بدهی های مخابرات پرداخت شود اقدام سازمان خصوصی سازی مبنی بر فسخ 
قرارداد منتفی شود. حال مسوولان شرکت مخابرات از پرداخت این اقساط در روز 
چهارشنبه خبر می دهند. طبق اعلام عضو هیات مدیره اعتماد مبین مخابرات به 
سازمان خصوصی ۴۴0 میلیارد تومان بدهی معوقه داشته که اکنون از پرداخت این 
رقم صحبت می شود. همچنین به گفته مصطفی سید هاشمی - مدیرعامل مخابرات 
ایران - شرکت مخابرات تاکنون 13 قسط از اقساط این شرکت را طی سالیان گذشته 
پرداخت کرده که از این اقساط هر قسط رقمی معادل ۴۹8 میلیارد تومان را در بر 
می گرفته و بدین ترتیب تاکنون بیش از۶500 میلیارد تومان به حساب دولت پرداخت 
کرده است. در مجموع نیز در زمان خرید مخابرات مبلغ 15۶0 میلیارد تومان به 

صورت پیش پرداخت به حساب دولت واریز شده است.
به گفته سید هاشمی این شرکت بیش از این نیز 10 درصد قسط چهاردهم خود را 
به سازمان خصوصی سازی پرداخت کرده بود که بنا بر آنچه اعلام شده مابقی این رقم 

نیز در روز چهارشنبه با تاخیری دو روزه واریز شده است.
همچنین دو قسط از اقساط مخابرات باقی می ماند که نیمه دوم سال آینده با 

پرداخت این دوره اقساط شرکت مخابرات به پایان خواهد رسید.

تسویه حساب دولت با طلبکاران خر

وکالت بدهید،اسناد خزانه بگیرید

 دولت چندماهی مانده به پایان عمر خود،تسویه حساب با طلبکارانش را آغاز کرده 
و می خواهد پرونده کاری اش را با کمترین بدهی ببندد؛حال هم کار را با طلبکاران 

خرد آغاز کرده وبه آنها اسنادخزانه می دهد. 
به گزارش مهر، صدای طلبکاران دولت، مدتها است درآمده؛ آنها در حالی طلبکار 
دولت هستند که خودشان بدهکار بانکی هم به شمار می روند و هر روز با برخورد 

شدید بانکها برای وصول بدهی هایشان دست و پنجه نرم می کنند.
البته اینکه دولت چقدر از میزان بدهی های خود و شاید هم مطالباتش از افراد 
آگاهی داشته باشد، خود نکته ای است که در صحت و سقم آن، تردیدهایی وجود 
دارد، به خصوص اینکه علی طیب نیا، وزیر امور اقتصادی و دارایی هم چندی پیش 
اعلام کرده بود که رقم دقیقی از بدهی های دولت در دست نبوده و دولت یازدهم 

تلاش کرده که این موارد دارایی و بدهی های دولت را مدون کند.
اکنون دولت خود عزم خود را جزم کرده تا بخشی از بدهی خود را به طلبکاران 
خصوصی بپردازد و بر این اساس، این بار کار را با طلبکاران خرد پیش برده است. بر 
همین اساس، اسحاق جهانگیری، معاون اول رئیس جمهور با ارسال نامه ای به علی 
طیب نیا، وزیر امور اقتصادی و دارایی و محمدباقر نوبخت، رئیس سازمان برنامه و 

بودجه کشور خواسته تا مطالبات طلبکاران خرد را تسویه کنند.
در دستورالعملی که جهانگیری به این دو عضو کابینه ارسال شده، آمده است 
که دستگاه اجرایی با اخذ وکالت نامه از اشخاص ذی نفع که مطالبات آنها از دولت 
کمتر از حد نصاب معاملات کوچک است، می تواند تمام یا بخشی از اسناد خزانه 
اسلامی منتشره را با رعایت آئین نامه های مرتبط با آن، به قیمت روز عرضه و ضمن 
ارایه نقدینگی حاصل به اشخاص ذی نفع، تعهدات خود را به میزان قیمت اسمی 

اسناد مذکور تسویه کند.
البته جهانگیری از این دو دستگاه دولتی هم خواسته است که متن وکالتنامه 
و چارچوب آن را از سوی معاونت حقوقی رئیس جمهوری تعیین و برای ابلاغ به 

دستگاههای اجرایی مشمول به وزارت امور اقتصادی و دارایی اعلام کنند.
به گزارش مهر، متن کامل بخشنامه جهانگیری در این رابطه به این شرح است:

وزارت امور اقتصادی و دارایی- سازمان برنامه و بودجه
هیات وزیران در جلسه 15/10/13۹5 به پیشنهاد شماره 5۷/1۶۹85۷ مورخ 
20/۹/13۹5 وزارت امور اقتصادی و دارایی و به استناد اصل یکصد و سی و هشتم 

قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران تصویب کرد:
آئین نامه اجرایی بند)ز( تبصره )5( قانون بودجه سال ۹5 کل کشور موضوع 

تصویب نامه شماره ۶۹3۴8/ه مورخ ۹/۶/13۹5 به شرح زیر اصلاح می شود:
1- در بند )ث( ماده )1( عبارت »موضوع بند )د( ماده )1( این آیین نامه در« 

حذف می شود.
2- متن زیر به عنوان تبصره 2 ماده 3 اضافه و تبصره سابق به عنوان تبصره )1( 

تلقی می شود:
تبصره 2: دستگاه اجرایی با اخذ وکالتنامه از اشخاص ذی نفع که مطالبات آنها 
از دولت کمتر از حد نصاب معاملات کوچک می باشد، می تواند تمام یا بخشی از 
اسناد خزانه اسلامی منتشره را با رعایت ماده ۹ این آیین نامه به قیمت روز عرضه 
و ضمن ارایه نقدینگی حاصل به اشخاص ذی نفع تعهدات خود را به میزان قیمت 

اسمی اسناد مذکور تسویه نماید.
چارچوب وکالتنامه مذکور از سوی معاونت حقوقی رئیس جمهور تعیین و 
برای ابلاغ به دستگاههای اجرایی مشمول به وزارت امور اقتصادی و دارایی اعلام 

می گردد.
اسحاق جهانگیری
معاون اول رئیس جمهور

عقب نشینی رقبا پس از برجام ؛ 

بازگشت مقتدرانه ایران به بازار جهانی نفت 
تحریم  تحمیل  با  قبل  های  سال  در  آمریکا 
نفت  صادرات  داشت  سعی   ، ایران  براقتصاد  ها 
تدبیر دولت  با  اما  برساند،  به صفر  را  کشورمان 
یازدهم در پیشبرد دیپلماسی و دستیابی به برجام، 
نه تنها این هدف آمریکا محقق نشد، بلکه زمینه 
بازگشت مقتدرانه ایران به بازار جهانی نفت و بازپس 

گیری سهم بازار از رقبا فراهم شد. 
به گزارش ایرنا، در زمان تحریم، صادرات نفت 
ایران به پایین ترین میزان در دهه های اخیر کاهش 
یافته و فهرست مشتریان به حدود پنج کشور چین، 
هند، ژاپن، کره جنوبی و ترکیه محدود شده بود، که 
 البته آن نیز در مخاطره کاهش بیشتر قرار داشت.

با استقرار دولت یازدهم، اوضاع تغییر کرد، مذاکرات 
با 1+5 به پیروزی رسید، برجام اجرا و در گشایش 
های آن زنجیر تحریم از پای صنعت نفت ایران باز 

شد.
سرعت بازگشت نفت ایران به بازارهای جهانی و 
بازپس گیری سهم از رقبا در بازارهای آسیایی و 
اروپایی به حدی بود که شگفتی کارشناسان را به 
دنبال داشت و حتی عربستان که همواره در مسیر 
بازگشت ایران به بازار بین المللی کارشکنی می 

کرد، در نهایت ناچار شد کوتاه بیاید.
** 26دیماه 1394، آغازگر فصل جدید 

صنعت نفت
 Join( مشترک  اقدام  جامع  برنامه  یا  برجام 
Comprehensive Plan of Action(، در 23 تیر 
13۹۴ پس از 20 ماه مذاکرات فشرده و سخت که 
از آن به عنوان مذاکرات قرن نام برده می شود، بین 
ایران و کشورهای 1+5 )آمریکا، انگلیس، فرانسه، 

روسیه، چین و آلمان( به امضا رسید.
تصویبت  با  تیرماه 13۹۴   2۹ در  توافق  این 
قطعنامه 2231 در شورای امنیت سازمان ملل 
ماهیت حقوقی پیدا کرد و بدین ترتیب، ۶ قطعنامه 
قبلی این شورا علیه ایران را لغو کرد. اتحادیه اروپا نیز 

در همان روز برجام را تایید کرد. 
برجام در 1۹ مهرماه 13۹۴ در قالب قانون »اقدام 
متناسب و متقابل ایران در اجرای برجام« به تصویب 
مجلس شورای اسلامی رسید و با تایید شورای 
 نگهبان در 23 مهرماه برای اجرا به دولت ابلاغ شد.

این توافق از 2۶ دی ماه ۹۴ با انتشار گزارش آژانس 
بین المللی انرژی اتمی مبنی بر اجرای تعهد ایران در 
حوزه هسته ای، با برچیده شدن همه تحریم های 
 ایران مرتبط با موضوع هسته ای به مرحله اجرا رسید. 
بدین ترتیب، با اجرای برجام همه تحریم های 
مرتبط با صنعت نفت، گاز و پتروشیمی لغو و زمینه 
بازگشت مقتدرانه ایران به بازار جهانی نفت فراهم 

شد.
**شکست دسیسه به صفر رساندن 

صادرات نفت ایران
در  نفت،  وزارت  از  دریافتی  اطلاعات  براساس 
دوران تحریم، صادرات نفت ایران به روزانه حدود 
یک میلیون بشکه کاهش یافته بود که البته بر 
آمریکا  کنگره  اعضای  برخی  که  اساس طرحی 

دنبال می کردند، قرار بود میزان صادرات نفتی ایران 
کاهش بیشتری یافته و به صفر برسد.

براساس این طرح، قرار بود هر ۶ ماه 20 درصد 
از فروش نفت ایران کم شود تا اینکه به طور کامل 

متوقف شود.
اما استقرار دولت یازدهم و پیگیری مذاکرات با 
1+5 این طرح را به حاشیه راند، تا اینکه در نهایت، 

به توافق برجام و لغو تحریم های نفتی منجر شد.
**بازپس گیری سهم بازار از رقبا

در سال های تحریم، کشورهایی که نفتی مشابه 
نفت ایران را تولید می کردند، سهم ایران را در 
بازارهای جهانی اشغال کردند که از جمله آنها می 
 توان به عربستان، عراق، نیجریه و روسیه اشاره کرد.

یک  حدود  به  ایران  نفت  صادرات  کاهش 
میلیون بشکه در زمان تحریم، فرصتی را فراهم 
عراق  نفت  و  روسیه«  »اورال  نفت  تا  بود  کرده 
و نیجریه، سهم ایران را در بازار اروپا در اختیار 
بازار  سراغ  به  بال  فراغ  با  نیز  عربستان  بگیرد؛ 
بود. رفته  بازارها  سایر  و  آسیا  در  ایران   نفت 

اما پس از اجرایی شدن برجام و رفع تحریم ها و آغاز 
بازگشت نفت ایران به بازار، این کشورها به سرعت 
در مقابل نفت ایران کوتاه آمدند و مجبور به عقب 
نشینی شدند، به گونه ای که اکنون تهران توانسته 
است بخش عمده ای بازار نفت خود را در مناطق 
مختلف از جمله اروپا، بازپس بگیرد و میزان تولید 
و صادرات خود را به دوران پیش از تحریم، نزدیک 

کند.
بازگشت ایران به بازار نفت اروپا تنها به بازپس 

محدود  قاره  این  بازار  از  گذشته  سهم  گیری 
نشده و حتی ایران توانسته است به بازار سنتی 
 صادرات نفت روسیه مانند لهستان نیز وارد شود.

بر اساس گزارش ها، ایران در ماه نوامبر 201۶ 
هزار   ۷10 میانگین  طور  به  روزانه  آذر(  )آبان- 
بشکه نفت به اروپا صادر کرد که بیشترین سهم 
را کشورهای فرانسه، اسپانیا، یونان، ایتالیا، لهستان، 

رومانی و هلند داشتند.
**بازگشت سریع ایران به بازار نفت

بازگشت ایران به بازار نفت می توانست به صورت 
تدریجی انجام شود، اما مدیریت صنعت نفت با 
اتخاذ تمهیدات لازم، بازگشت مقتدرانه و سریع به 
بازار نفت را از روز اجرای برجام و رفع تحریم ها به 

مرحله اجرا گذاشت.
بدین ترتیب، با وجوه محدودیت های داخلی و 
فشارهای سیاسی و اقتصادی گسترده خارجی، 
به  ماه  از چهار  در کمتر  نفت  و صادرات  تولید 
شد. بازگردانده  ها  تحریم  اعمال  از  قبل   سطح 

به  سریع  بازگشت  برای  ایران  برنامه  مقابل  در 
از طرف عربستان و  بازار نفت، کارشکنی هایی 
متحدانش انجام شد، حتی این کشورها، سعی در 
 ایجاد اخلال در جریان مذاکرات هسته ای کردند.

جانبه  چند  و  یکجانبه  سیاسی  فشارهای  اما، 
برای تغییر سیاست ایران موثر واقع نشد، تهران 
از  علنی  صورت  به  وارده،  فشارهای  مقابل  در 
کشورهایی که با اعمال تحریم ها، سهم ایران را 
از بازار نفت تسخیر کرده بودند، خواست به جای 
تولید،  فوری  ندادن  افزایش  برای  ایران  بر  فشار 

ایران  با  و  داده  را کاهش  تولید خود  و  صادرات 
کنند. بازار همکاری  از   برای گرفتن سهم خود 

اصرار رقبای نفتی بر سیاست غیرمنصفانه خود 
در قبال ایران از یک سو و مقاومت منطقی ایران 
از سوی دیگر، زمینه کاهش بیشتر قیمت نفت را 

فراهم کرد. 
با رفع تحریم ها و اجرای سیاست نفتی ایران 
برای افزایش سریع تولید و صادرات بدون توجه به 
شرایط بازار، راهبرد فشار کشورهای نفتی به رهبری 
عربستان برای اعمال فشار بیشتر شد و این فشار به 
صورت هدفمند در قالب فشار جمعی و آنهم در بر 

مبنای طرح فریز نفتی دنبال شد.
ایران با شرکت نکردن در اجلاس فریز نفتی 
دوحه در اواخر فروردین ماه ۹5، با وجود حمایت 
کلی، خود را از شمول آن خارج کرد و بدین ترتیب 

طرح عربستان را ناکام گذاشت.
شکست نشست دوحه اگر چه از سوی عربستان 
به پای ایران گذاشته شد، اما این شکست نه تنها 
موجب کاهش قیمت نفت نشد، بلکه قیمت نفت از 
33 دلار در هر بشکه به ۴5 دلار در یک دوره یک 

ماهه افزایش یافت. 
در واقع این بازار و کشورهای دیگر تولیدکننده 
بودند که خود را با نفت ایران هماهنگ کردند. 
بازار از بازگشت ایران استقبال کرد و در مقابل، 
کشورهایی همچون عربستان در مقابل مواضع 

منطقی و واقع بینانه ایران عقب نشینی کردند. 
در پرتو این سیاست بود که ایران توانست با وجود 
همه مشکلات و فشارها جایگاه و موقعیت خود را 

در کمترین زمان در بازار جهانی نفت تثبیت کند.
بارفع تحریم ها و گشایش های برجام از بهمن 
ماه 13۹۴ ، افزایش تولید و صادرات نفت ایران 
کلید خورد و در یک دوره زمانی چهار ماهه تولید 
به حدود چهار میلیون بشکه و صادرات نفت نیز 
از کمتر از یک میلیون بشکه به بیش از 2 میلیون 

بشکه افزایش یافت. 
** طولانی شدن فهرست مشتریان نفت 

ایران در پساتحریم
پس از اجرای برجام و گشایش های آن، شاهد 
نفت  خریداران  فهرست  در  اساسی  تغییرات 
ایران هستیم. درحالی که در دوران تحریم این 
فهرست بسیار کوتاه شده بود و به چند کشور 
زمستان  آغاز  در  و  اکنون  بود،  محدود  آسیایی 
 15 آسیایی،  جدید  خریداران  درکنار   ،13۹5
شرکت اروپایی به آن افزوده شده است که روزانه 
 ۷00 هزار بشکه نفت ازایران خریداری می کنند.

هم اکنون عمده خریداران اروپایی نفت ایران شامل 
شرکت های توتال فرانسه، ساراس ایتالیا، هلنیک 
پترولیوم یونان، لوک اویل روسیه، سپسای اسپانیا، 
انی ایتالیا و تاپراش ترکیه است که قراردادهای بلند 

مدت با شرکت ملی نفت ایران امضا کرده اند.
در یک سال اخیر به طور میانگین روزانه 1۶0 
هزار بشکه نفت توسط توتال فرانسه، ۶0 هزار بشکه 
توسط هلنیک پترولیوم یونان،30 تا ۶5 هزار بشکه 
ازسوی ساراس، حدود 80 هزار بشکه توسط لوک 
اویل روسیه، ۶0 هزار بشکه از سوی »سپسا« اسپانیا 
و حدود 150 هزار بشکه نفت توسط »توپراش« 
ترکیه خریداری شده است که پیش بینی می شود 
این روند برای سال 201۷ میلادی هم تمدید شود.

به تازگی شرکت ملی نفت ایران قرارداد 100هزار 
بشکه ای فروش نفت با شرکت انی ایتالیادر سال 
201۷ میلادی امضا کرده است که از ابتدای ژانویه 
هم  قرارداد  این  میلادی  جدید  سال  ماه(  )دی 

عملیاتی شد.
در کنار قراردادهای بلندمدتی که به آنها اشاره 
شد، برخی شرکت های بزرگ نفتی اروپایی نیز 
اقدام به واردات نفت خام از ایران به صورت تک 
اتریش،  وی«  »او ام  شامل  که  کرده اند  محموله 
ان  کی  »پی  لهستان،  »لوتوس«  ایتالیا،  »انی« 
اورلن« لهستان، » ام او ال« مجارستان، »شل« و 
»بی پی« انگلیس، »ویتول« سوییس و »رپسول« 

اسپانیا است.
**افزایش درآمدهای نفتی

میعانات  و  نفت  صادرات  اخیر،  های  درماه 
هزار   200 و  میلیون  یک  از  ایران  گازی 
بشکه  هزار  و ۹00  میلیون  سطح 2  به  بشکه 
افزایش یافته است که بر اساس آن، مقام های 
دلاری  میلیارد   3.3 ماهانه  افزایش  از  رسمی 
داده اند.  خبر  اخیر  ماه های  در  نفت   درآمد 
بر این اساس، درآمد نفتی ماهانه کشور از حدود 
به حدود 3.3  برجام  قبل  در  دلار  میلیارد  یک 

میلیارد دلار رسیده است. 
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پیوس: 

شک ندارم طارمی آقای گل می شود
پیشکسوت پرسپولیس می گوید مهدی طارمی آقای گل لیگ می شود.

فرشاد پیوس درباره پیروزی پرسپولیس مقابل سایپا، اظهار کرد: پس از استراحتی 
که در نیم فصل بازیکنان داشتند، روز )جمعه( شاهد بازی تاکتیکی از تیم فوتبال 
پرسپولیس بودیم. بازیکنان به خوبی وظایف شان را انجام دادند و تیم از نظر دوندگی 

هم شرایط خوبی داشت. 
من فکر می کنم کسب این سه امتیاز برای پرسپولیس فوق العاده  حیاتی بود.وی 
افزود: روز گذشته برانکو ایوانکوویچ از سیستم 2-۴-۴ استفاده کرد و کمال کامیابی نیا 

هم در پست هافبک دفاعی بسیار خوب ظاهر شد.
 البته سروش رفیعی هم که به عنوان بازیکن جدید به تیم آمده است کاملا 
هماهنگ بود و نشان داد که پتانسیل  بالایی دارد.  او در ادامه درباره گلزنی مهدی 

طارمی هم گفت : خوشحال شدم که طارمی گل زد.
 گلی که او زد کاملا حرفه ای بود و نشان داد که مهاجم چهارچوب شناسی است. او 
اگر حرفه ای زندگی کند، مطمئنا می تواند سال ها برای پرسپولیس گل بزند. من شک 
ندارم طارمی امسال آقای گل می شود و با همین آقای گلی به قهرمانی پرسپولیس 

هم کمک می کند.

آرام طبع و روزهای پایانی حضور در 
پرسپولیس

مدافع چپ ناکام پرسپولیس در این فصل، رضایت کادرفنی و مسوولان باشگاه برای 
جدایی را دریافت کرده و به زودی تیم آینده اش را انتخاب خواهد کرد.

محمدامین آرام طبع که به عنوان یکی از گزینه های سمت چپ دفاعی در ابتدای 
فصل با پرسپولیس قرارداد بست، بعد از مصدومیت، جایگاهش را در این تیم از دست 
داد  و همین مساله باعث شد تا تجربه ای جز در جام حذفی با پیراهن پرسپولیس 

به خود اختصاص ندهد.
این اتفاق در نهایت صبر این بازیکن را به سر آورد و او در مذاکرات پیاپی با مسوولان 
و کادرفنی این تیم خواهان دریافت رضایتنامه برای جدایی از آنها شد. در حالی که 
پیش از این عنوان شده بود پرسپولیس در صورت معاوضه با بازیکن مدنظر رضایت او 
را صادر خواهد کرد، گفته می شود این بازیکن توانسته نظر مسوولان این تیم را برای 
جدایی قطعی و دریافت رضایتنامه جلب کند و به زودی پیراهن پرسپولیس را از تن 

در خواهد آورد و به تیمی جدید منتقل می شود.

وحید امیری و مسیری متفاوت با ستاره ها 
بازیکن ملی پوش پرسپولیس از دیدگاه برانکو ایوانکوویچ یکی از برترین بازیکنان 

تیمش در دیدار برابر سایپا بود.
دوندگی بالا، عدم بازی نمایشی و در خدمت تیم بودن در کنار عملکرد دفاعی این 
بازیکن باعث شده تا برانکو نام این بازیکن را نیز در بین بازیکنان موثر تیمش در بازی 

برابر سایپا قرار دهد و به تمجید از او بپردازد.
امیری، ستاره ملی پوش و بدون حاشیه پرسپولیس برخلاف دیگر ستاره ها نه به 
دنبال مصاحبه است و نه در چشم بودن و سر و صدا کردن و با بازی های موثر خود نه 
تنها جایگاه ویژه ای در افکار برانکو ایوانکوویچ به خود اختصاص داده، بلکه در ترکیب 

تیم ملی نیز این جایگاه را در در اختیار گرفته است. 
 شماره 1۹ پرسپولیس که در ابتدای فصل با سر و صدای زیاد نقل و انتقالاتی راهی 
پرسپولیس شده بود از همان ابتدا کم حاشیه بودن خود را به رخ کشید و جایی که 
دو شماره پیراهن توافق شده برای عقد قرارداد را با توجه به درخواست دیگر ستاره ها 
از تن خارج کرد و به آنها داد و اعلام کرد با عملکرد خود به شماره پیراهن اعتبار 

خواهد داد.
 امیری اکنون ستاره غیرقابل کتمان ترکیب برانکو و تیم ملی محسوب می شود و 
نشان داده بدون سر و صدا رسانه ای و حضور لحظه ای در فضای مجازی نیز می توان 

سر و صدا کرد.

پیام صادقیان با توپ پر برگشت
مهاجم تیم ماشین سازی تبریز عملکرد خوبی در دو بازی گذشته از خودش نشان 

داده است.
 پیام صادقیان لیگ شانزدهم را خوب شروع کرد و با ارسال چند پاس گل و 
بازی های خوب توجه خیلی ها را به خود جلب کرد. صادقیان اما در ادامه فصل 
با مصدومیت مواجه شد و این آسیب دیدگی باعث شد مدت زیادی از فوتبال 

دور باشد. 
بعد از حضور فرهاد کاظمی او یک درگیری در تمرین با کاخا بازیکن گرجستانی 
ماشین سازی داشت که منجر به کنار گذاشته شدن چند روزه اش از تمرینات شد. 

حالا اما صادقیان با انگیزه بالا برگشته است.
صادقیان در بازی دیروز ماشین سازی مقابل فولاد و البته دیدار با سایپا نمایش 
خوبی داشت و یکی از مردان تاثیرگذار ماشین سازی بود. او یکی از مهره هایی است 

که فرهاد کاظمی برای بقا در لیگ برتر رویش حساب باز کرده است.

مهاجم تراکتورسازی به صبا پیوست
علیرضا رمضانی مهاجم تراکتورسازی با عقد قراردادی به صبای قم پیوست.

 مهاجم نیمکت نشین تیم فوتبال تراکتورسازی با عقد قراردادی به صبای قم 
پیوست. این بازیکن که با نظر قلعه نویی به تراکتور پیوسته بود، سابقه بازی برای 
استقلال تهران را نیز دارد.همچنین اکبر ایمانی هافبک پیشین تیم فوتبال فولاد 
خوزستان با امضای قرارداد به تیم پدیده خراسان پیوست. وی هفته گذشته به صورت 
رسمی از فولاد جدا شده بود. ایمانی سابقه بازی در ذوب آهن و سپاهان را هم دارد 
و پس از دیوید ویکروم دومین بازیکن جذب شده تیم پدیده  در نقل و انتقالات نیم 

فصل است.

محکومیت ۴ میلیاردی باشگاه صبا در دادگاه
بدهی باشگاه صبا به یکی از موسسات اعتباری قم موجب شده دادگاه این باشگاه را 

به پرداخت بدهی ۴ میلیارد تومانی اش محکوم کند.
 دو فصل قبل و به دلیل عدم حمایت مدیران استانی، موجب شد مسوولان باشگاه 
صبا برای تامین بخشی از منابع مالی تیم از یک مووسسه اعتباری وام میلیاردی با 
ضمانت استانداری قم بگیرند و پس از چهار ماه آن را پرداخت کنند.اکنون با گذشت 
دو سال از زمان دریافت این وام، میزان بازپرداخت آن به ۴ میلیارد تومان رسیده و 

باشگاه صبا و استانداری قم نیز در دادگاه محکوم به پرداخت آن شدند.

استوک سیتی هم مشتری عزت اللهی شد
رسانه های روسی از استوک سیتی نیز به عنوان یکی از مشتریان سعید عزت اللهی 

نام بردند.
در روزهای گذشته زمزمه هایی مبنی بر پیوستن سعید عزت اللهی، هافبک دفاعی 

جوان تیم   ملی فوتبال ایران و فعلی روستوف به باشگاه هامبورگ آلمان شنیده شد.
این بار سایت رادیو ورزش روسیه اعلام کرد باشگاه استوک سیتی خواهان به 
خدمت گرفتن سعید عزت اللهی شده است.باشگاه روستوف هنوز درباره این اتفاق 
واکنشی نشان نداده است و باید ببینیم که تصمیم ستاره جوان ایرانی چیست و کدام 
تیم را به عنوان مقصد آینده خود در مدت یک سال و اندی قبل از جام جهانی روسیه 

انتخاب خواهد کرد.

برای جذب بازیکنان جدید؛

پنجمین خروجی تیم فوتبال استقلال
 مشخص شد

برای اضافه شدن بازیکنان جدید کادر فنی آبی پوشان نام پنج بازیکن را از فهرست 
استقلال کنار خواهد گذاشت.

 با قطعی شدن جدایی آرش افشین، میثم مجیدی، بختیار رحمانی و فرشید باقری 
و خروج نام این بازیکنان از لیست استقلال، یک بازیکن دیگر این تیم نیز از جمع 

آبی ها جدا شده و نامش از لیست خارج می شود.
به احتمال بسیار زیاد امین حاج محمدی پنجمین بازیکن تیم استقلال است که 

قراردادش با این تیم فسخ شده تا به پنجمین خروجی آبی ها بدل شود. 
استقلالی ها برای اضافه کردن نام روزبه چشمی و چهار گزینه دیگر خود نیاز به 5 
جای خالی در لیست بازیکنان شان دارند. سرور جبارف، آندرانیک تیموریان، سجاد 
شهباززاده و مهرداد قنبری بازیکنانی هستند که منصوریان روی جذب آنها در نیم 

فصل دوم حساب کرده است. 
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برانکو ایوانکوویچ:

شاید بعد از کی روش کسی نیاید!
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس با تاکید بر اینکه کفاشیان نظر درستی در مورد او 
داشته، گفت: من از کار کردن در پرسپولیس لذت می برم و یک سال و نیم دیگر 

با این تیم قرارداد دارم.
 برانکو ایوانکوویچ ظهر روز شنبه و پس از تمرین سرخپوشان به خبرنگاران حاضر 
در سالن کنفرانس ورزشگاه شهید کاظمی گفت: به بازیکنانم تبریک می گویم که 
مردانه جنگیدند و برابر سایپا به برتری رسیدند. از هواداران هم تشکر می کنم که یار 
داوزدهم ما بودند و بعد از اخراج فرشاد یار یازدهم ما شدند. متاسفانه فرصت جشن 
گرفتن نداریم و از امروز آماده سازی برای دیدار با فولاد را شروع کردیم. همیشه 

برابر فولاد کار سختی داریم.
وی افزود: ما برای بازی با فولاد مشکل داریم. چند بازیکن مصدوم داریم و فرشاد 
هم محروم است. کار سختی داریم و امیدوارم تا پایان هفته مشکل دیگری پیش 
نیاید. فولاد تیم خوبی است که بازیکنان با کیفیتی دارد. ساسان انصاری قطعا 
بزرگترین خطر برای ماست اما این بازیکن تنها نیست و بازیکنان دیگری هم حضور 

دارند که خطرناک خواهند بود. 
برانکو ادامه داد: می دانیم که فولاد یک تیم سنتی و هجومی است. با این حال ما 
در خط دفاعی بازیکنانی داریم که سرعت بالایی دارند و خوب بازی می کنند. در 
دیدار برابر سایپا هم دیدید که حریف به جز در ضربات ایستگاهی موقعیت دیگری 
نداشت. یک مقدار کار برای ما سخت است اما طبیعتا شانزده هفته گذشته نشان 

داده ایم که از همه تیم ها بهتر هستیم. 
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در مورد اظهارات کفاشیان گفت: ایشان حق 
دارد که چنین حرفی زده است. من از کار در پرسپولیس واقعا لذت می برم. وقتی 
که سر تمرین هستم. از کار برای هواداران پرسپولیس لذت می برم. ما مدیریت 

خوبی داریم.
وی افزود: من یک سال و نیم دیگر با پرسپولیس قرارداد دارم. من بعد از کی 
روش قراردادم را تمدید کردم. بعد از کی روش قطعا یکی می آید سرمربی تیم ملی 
می شود. شاید هم کسی نیاید! همانطور که بعد از من قلعه نویی و دایی و قطبی 

و ... آمدند. بازهم تاکید می کنم که خوشحالم که سرمربی پرسپولیس هستم. 
برانکو در مورد اینکه چرا بازیکنان پرسپولیس اخطار بی دلیل می گیرند گفت: 
این مسابقه ای بود که انتظار مردم و فشار بالا بود. همه عصبانی هستند و می 
خواهند بهترین عملکرد را ارائه دهند. خیلی از کارت زردها ناعادلانه بود. نمی دانم 
چرا کمال و بیرانوند کارت زرد گرفتند. اینها مسائلی است که به هر حال وجود دارد. 
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در مورد اینکه هشت بازیکن در خطر محرومیت 
قرار دارند گفت: این مشکل همیشه وجود دارد. ما بازی به بازی پیش می رویم و 

امیدواریم که همه چیز به خوبی پیش برود.
برانکو با بیان اینکه باید یک ضربه پنالتی برای تیمش گرفته می شد گفت: 
سوال من از تیم داوری این است که چرا در دیدار تراکتورسازی با استقلال 
خوزستان خطای مشابهی که بازیکن تراکتور انجام داد فقط کارت زرد داشت 
اما فرشاد احمدزاده با همان خطا اخراج شد؟ داوران باید دقت بیشتری داشته 
باشند و عدالت را رعایت کنند. در دیدار برابر سایپا باید یک ضربه پنالتی به سود 

ما گرفته می شد. 
سرمربی تیم پرسپولیس در مورد اینکه چرا هنوز خط دفاعی تقویت نشده 
است گفت: فصل نقل و انتقالات هنوز ادامه دارد اما حق با شماست. ما باید این 
نقیصه را برطرف کنیم. در نیم فصل فرصت زیادی برای جذب بازیکن نداشتیم 
و خیلی زود بازیها دوباره شروع شد. کدام تیم حاضر است که بهترین بازیکنش 
را از دست بدهد. با این حال باید این مشکل را حل کنیم. ما در همه موارد 
داریم کار می کنیم. مثل سروش و سامان هر زمان که قطعی شد اطلاع رسانی 

خواهیم کرد.
وی در مورد انتقاداتی که به بازی ربیع خواه می شود گفت: این انتقادات ناعادلانه 
و نامردی است. این بازیکن در پانزده بازی گذشته بدون ایراد بوده اما برخی انتقاد 
می کنند. با این حال ربیع خواه حدود 20 روز از میادین دور خواهد بود. ربیع خواه 
قویتر از این حرف هاست و می تواند با قدرت برگردد. او اعتماد همبازیانش را دارد 

و همه می دانند که او بخش مهمی از تیم ماست.
برانکو با بیان اینکه همه بازیها سخت است در مورد وضعیت آرامبطع گفت: 
شرایط برای این بازیکن به گونه ایست که در حال خروج از پرسپولیس است. او 

خودش خواست برود و درحال مذاکره با یک تیم دیگر است.
وی در مورد رد کردن مهاجم اسپانیایی گفت: مشکل ما این است که جا برای 
بازیکن خارجی نداریم. برای سهمیه زیر 23 سال هم جا نداریم. ما برای دو بازیکن 
جای خالی داریم که برای نیمه دفاعی می خواهیم بازیکن بگیریم اما طبیعی است 

که مربیان بازیکنانشان را آزاد نمی کنند.

نایب رئیس فدراسیون فوتبال گفت: با شخصیتی که از برانکو می شناسم می دانم که او از 
حضورش در پرسپولیس لذت می برد و چشم به نیمکت تیم ملی ندوخته است.

در روزهای اخیر بحث استعفای  کارلوس کی روش از سوی رسانه های داخلی و خارجی 
به شدت مورد توجه قرار گرفت. استعفایی که جزئیات آن همچنان به صورت محرمانه 
در اختیار مهدی تاج رئیس فدراسیون است و هنوز هیچ یک از اعضای هیات رئیسه متن 
کتبی استعفای سرمربی تیم ملی ایران را ندیده اند. اختلاف و درگیری کارلوس کی روش 
با برانکو نیز یکی دیگر از موضوعات حاشیه ای این روزهای فوتبال کشورمان محسوب 
می شود. در همین زمینه خبرنگار ورزشی خبرگزاری فارس، گفت وگویی را با علی 

کفاشیان رئیس سابق فدراسیون فوتبال انجام داده که در زیر اظهارات وی را می خوانیم:
به عنوان یکی از اعضای هیات رئیسه فدراسیون فوتبال ایران و نایب رئیس 
AFC استعفای کارلوس کی روش تا چه حد جدی است و آیا شما از او حمایت 

می کنید؟ 
من به عنوان یکی از اعضای فدراسیون فوتبال ایران قویا تاکید می کنم که تحت هر 
شرایطی ما حامی کارلوس کی روش هستیم و با توجه به موقعیتی که تیم ملی در 
راه رسیدن به جام جهانی 2018 دارد تاکید می کنم که اعضای هیات رئیسه پشتیبان 

سرمربی تیم ملی هستند. 
پس به همین دلیل نازش را می کشید؟!

بله باید هم نازش را بکشیم چون او سرمربی تیم ملی است و برای اینکه تیم ملی فوتبال 
کشورمان با آسودگی خاطر به مسابقات برگشت پا بگذارد او را حمایت می کنیم و نازش 

را هم می کشیم.
پس برانکو چطور؟ کی روش معتقد است او به نیمکت تیم ملی چشم دوخته و 

برخی در این زمینه حامی اش هستند.
خیر. قسم می خورم در هیات رئیسه و در فدراسیون فوتبال هیچ دیدگاهی نسبت به 
حضور برانکو روی نیمکت تیم ملی ایران وجود نداشته و چنین چیزی یکبار هم مطرح 
نشده است.ما تا به حال چنین بحثی را در هیات رئیسه و فدراسیون نداشتیم چون 
معتقدیم فقط باید با کی روش به جام جهانی 2018 برویم و تا پایان جام جهانی از این 

مربی پرتغالی حمایت خواهیم کرد.  
خود برانکو چطور آیا واقعا نگاه او به نیمکت تیم ملی است؟

با توجه به شناختی که از شخصیت برانکو دارم معتقدم نیز او چنین نظری ندارد. 
شخصیت برانکو را خیلی خوب می شناسم. این روزها وی از حضورش روی نیمکت 
پرسپولیس لذت می برد و هیچ چشمی به نیمکت تیم ملی ندوخته است و من قویا این 

موضوع را رد می کنم. 
با این شرایط مخالفت فدراسیون فوتبال با استعفای کی روش قطعی است؟ 

بله چون دلیلی ندارد در یک وضعیت حساس و بعد از 5 سال بخواهیم تیم را از کی روش 
گرفته و به فرد دیگری بسپاریم. این دیدگاه اصلا منطقی نیست. 

چه زمانی با کی روش جلسه برگزار خواهید کرد؟
 تعیین زمان جلسه هیات رئیسه و فدراسیون با کارلوس کی روش کاملا در اختیار تاج 

است. تاج و ساکت باید در این زمینه تصمیم نهایی را گرفته و به ما اعلام کنند. 
به عنوان رئیس سابق فدراسیون آیا اختلاف برانکو و کی روش حل شدنی 

است؟
بله هر اختلافی قابل حل است. به نظرم باید تعامل طرفین در این زمینه بیشتر شود. 
کی روش در وهله اول بداند که فدراسیون حامی اوست و باشگاه های ما نیز باید آگاه باشند 
که با صعود تیم ملی کشورمان به جام جهانی همه از جمله بازیکنان و باشگاه ها منفعت 
خواهند برد. با رفتن به جام جهانی همه جوره رشد خواهیم کرد. برای حل این قضیه به 
نظرم نباید منفعت شخصی را در نظر گرفت. ما باید منفعت ایران را در اولویت همه امور 

قرار دهیم. 
پیشنهادتان چیست؟

پیشنهاد اصلی ام این است که تمرکز اول روی تیم ملی باشد. حتی ما می توانیم کمی در 
اتمام مسابقات لیگ برتر تاخیر بیندازیم چون باشگاه های ما می توانند بعد از اینکه تکلیف 
تیم ملی برای صعود به جام جهانی مشخص شد مسابقات شان را ادامه دهند. تیم ملی 
یک برند بین المللی است و خدایی نکرده اگر به جام جهانی صعود نکنیم همه سرخورده 

می شویم. 
آقای کفاشیان از این استعفای کی روش که جنجال زیادی هم به پا کرده آیا تا 

به حال خودتان نامه استعفای کی روش را به چشم خود دیده اید؟
خیر. من ندیده ام. فقط شفاهی به ما گفته اند که کی روش استعفا کرده است و برخی 
از مطالب را نیز در رسانه ها خواندم. به صورت کلی دوباره تکرار می کنم فکر و ذکر تمام 
فدراسیون این است که تیم ملی به جام جهانی برود و همچنان رنکینگ اول آسیا در 

اختیار ما باشد. 
با  روز گذشته کی روش در مصاحبه ای اعلام کرده که ایران پول ندارد تا 

تیم های بزرگ بازی کند. واقعا ما بی پول هستیم؟
ما پول نداریم؟! ما خودمان تیم بزرگی هستیم، ما تیم اول آسیا هستیم. تیم های بزرگ 
همیشه برای بازی کردن پیشنهاد دریافت می کنند و مشکلی هم برای بازی با تیم های 
بزرگ نداریم. شاید قبلا که در رتبه های پایین تری بودیم از ما پول می خواستند اما اکنون 
نگاه آسیا به ما متفاوت است. ما با تیم های بزرگ بازی می کنیم در ضمن پولی هم نیاز 

نیست که بدهیم. 
از تصمیم آخر فیفا بگویید. جام جهانی با 48 تیم؛ این تصمیم عاقلانه است؟

 برگزاری مسابقات جام جهانی با ۴8 تیم معایب و مزایایی دارد. معایبش این است که 
شاید از انگیزه و حساسیت مسابقات مرحله گروهی کاسته شود اما مزایای آن این است 
که بیشتر به فیفا منفعت مالی می رساند و کشورهای بیشتری در این تورنمنت بین المللی 

دخیل می شوند. فیفا برحسب بررسی وضعیت خود چنین تصمیمی را گرفته است.
داستان میزبانی ایران برای جام جهانی 2020 چه شد؟

ما پیشنهادمان را داده ایم. همچنان منتظر پاسخ فیفا هستیم. البته قبل از اینکه فیفا 
بخواهد پاسخ ما را بدهد ما لابی های مان را آغاز کردیم و دوست داریم این میزبانی به 

سرانجام برسد.

ایران تیم اول آسیا است نیازی نیست پول بدهیم بازی کنیم

کفاشیان: استعفای کتبی کی روش را ندیدم!

قهرمان سال201۶ کاراته جهان گفت: اینکه مسئولان 
قول پاداش می دهند و به آن عمل نمی کنند کار تازه ای 

نیست و پیش از این هم از این قولها زیاد شنیده ایم.
بیان مطلب فوق گفت: سرپرست  با  امیرمهدیزاده 
فدراسیون کاراته قول داده بود که در صورت کسب 
مدال طلا 30 میلیون تومان پاداش دهد که تا الان 
محقق نشده است. البته برای من این مسائل اهمیت 
چندانی ندارد، ارزش کسب مدال طلای جهان بالاتر از 

این مسائل است.
 وی افزود: پیش از این هم بارها از مسئولان قول 
کسب مدال و اهدا پاداش شنیده ایم ولی در اکثر مواقع 

این قولها عملی نشده است.به همین دلیل است که 
ترجیح می دهم از مدال طلای جهان لذت ببرم تا اینکه 
با طرح چنین مسائلی کام خود را تلخ کنم.دارنده دو 
طلا و یک برنز کاراته جهان در خصوص حضور در کاراته 
وان ها گفت: برخی اعضای تیم ملی برای حضور در 
کاراته وان فرانسه آماده می شوند. چون این مسابقات 
همزمان با بدنیا آمدن فرزندم می باشد،  دوست دارم در 
کنار همسرم باشم. به همین دلیل به فرانسه نمی روم. 
ولی به احتمال زیاد قبل از پایان سال در رقابتهای کاراته 
وان هلند شرکت می کنم. مهدیزاده در خصوص غیبت 
در رقابتهای لیگ گفت: با دانشگاه آزاد توافق کرده بودم 

که برای فصل جاری سوپر لیگ در این تیم حضور 
مبارزه  قید  برخی مسائل  دلیل  به  ولی  باشم  داشته 
روی تاتامی لیگ را زده و اکنون در باشگاه خود چون 
گذشته زیر نظر استاد دباغیان تمریناتم را پیگیری می 
کنم.عضو مجمع فدراسیون کاراته در پایان به برگزاری 
انتخابات فدراسیون هم اشاره کرد و گفـت: روز سه 
شنبه با برگزاری مجمع انتخاباتی، تکلیف مدیریت این 
فدراسیون برای چهار سال آینده مشخص خواهد شد. 
امیدوارم اعضای مجمع بهترین تصمیم را که به سود 
کاراته باشد را گرفته و شخصی انتخاب شود که بتواند به 

کاراته ایران کمک کند.

مهدیزاده:

به محقق نشدن وعده مسئولان عادت کرده ایم 

آقا صمد مواظب باش پرچمت نیفتد

مهدی رضایی  نژاد

در طول عمر کاری یک مربی  فراز و نشیب کم دیده نمی 
شود، روزی که یک مربی با هدایت و درایت برصدر جدول تکیه 
می زند و در پایان فصل جام را بالای سر می گیرد. همیشه 
مربیان فوتبال سعی کرده اند کارنامه درخشانی را بجای بگذارند.

خیلی از مربیانی که تیمهای انتهای جدولی را در پایان یک مارتن 
لیگ حفظ کرده اند ارزشی کمتر ازقهرمانی نداشته است.

آمارهای بجای مانده از مربیان نشان از لیاقت و عیار آنهاست.
شاید این گونه بتوان گفت که نباید پرچم یک مربی بیفتد که اگر 

افتاد بلند کردن آن کار ساده ای نیست.
چه بسیار مربیانی که با عناوین قهرمانی در لیگ برتر فوتبال 
معروف و محبوب شده اند از علی پروین ، پورحیدری فقید ، 
امیر قلعه نوعی و فرهاد کاظمی تا حسین فرکی و عبدالله ویسی 
جوان ، اما در بین همین مربیان زمانی بوده که تیمهایی را از 
خطر سقوط نجات داده اند مثل فیروز کریمی و فرهاد کاظمی 
و...که کار آنها ارزشی کمتر از قهرمانی نداشته و شاید مقبولیت 
و محبوبیت بیشتری را بهمراه داشته است.در لیگ برتر فوتبال 
که جنگ مکانیزه است و همه از داشته های  خود  برای ماندن 
در لیگ  استفاده می کنند حفظ و بقا برای تیمی مثل صبا که 
فاقد خیلی از فاکتورهای تیمداری است کاری بس دشوار بنظر 

می رسد.
 در این فصل وقتی صبا با صمد مرفاوی آمد همگان انتظار 
نتایج بهتری را از این تیم داشتند.دیر بسته شدن و فقر مالی و 
انبوهی از مشکلات که بارها به آن اشاره شده است بماند. اما با 

تمام این اوصاف عملکرد مربیان فوتبال زیر ذره بین دوربین و 
آمار و ارقام گواه عیارمربیان خواهد بود.

توجه افکار عمومی بیش از هر رشته ورزشی  دیگر بشدت 
معطوف مستطیل سبز می باشدو این واقعیت غیرقابل کتمان 
است. هرچند از نقاط ضعف و  کمبود های  تیم فوتبال صبا 
گفتیم و به ادعای اهالی رسانه  و کارشناسان فوتبال ، صبا 
با تعدادی از بازیکنان درجه 3 و 2 لیگ بسته شده ولی بی 
انصافیست اگر بخواهیم ارزشهای خیلی از بازیکنان حال حاضر 

نماینده فوتبال قم را نادیده بگیریم.
در  را  کشور  اخیر  سالهای  گلرهای  بهترین  از  یکی  صبا 
چهارچوب دروازه داشت ، اگر حامد لک حواشی را از فوتبال 
فنی خود کنار می گذاشت  بی گمان بازیکن ثابت اردوهای تیم 
ملی بود و شاید بهترین بازیکن صبا در نیم فصل اول بود. سازمان 
دفاعی شاگردان مرفاوی را هاشم بیگ زاده با تجربه و مسعود 
حق جو مدافع همیشه ثابت صبا در کنار میرهانی هاشمی و 
یوسف  سیف پناهی را تشکیل  می دهند که این چهار نفر از  
بازیکنان باتجربه و نسبتا خوب لیگ ما در طی سالهای اخیر بوده 
اند هر چند که قاسم دهنوی مدافع راست صبا بود که در خط 
میانی هم بکار گرفته می شد ولی در عین حال داود بهادری 
مدافع خوب و قمی که متاسفانه بعد از درخشش درفصل گذشته 
بیشتر در روی نیمکت دیده شد. عمده مشکل صبا در این خط 
نبود هماهنگی و نظم دفاعی بود ولی آمار گل خورده صبا نشان 
می دهد بطور کلی ساختار دفاعی صبا یکی از نقاط ضعف آقا 

صمد بوده است.
سید مهدی حسینی ، مهران امیری ، وحید علی آبادی ، میلاد 

ابطحی ، کیوان امرایی ، بائوج رضایی ، جهانبخش درکنار دهنوی 
یک کمربند میانی جوان و جنگنده و پرانرژی اما فاقد یک لیدر 
و رهبر همچون ابوالفضل ابراهیمی یا اکبر صادقی سالهای قبل 
به نوعی از ضعفهای عمده فوتبال صبا بوده است چرا که چه در 
زمان دفاع و چه در حمله نتوانست توازن و تعادلی را به وجود 

آورد.
چشم امید صمد در راه گلزنی معطوف رضا عناینی فوق تجربه 
و احمد حسن زاده ریز نقش و کریم اسلامی تکنیکی )که از این 
تیم جدا شد( در کنار فاطمی و تنهایی جوان بود اما عدم تغذیه 
مناسب مهاجمان  توسط کمربند میانی و ضعف  سیستم دفاعی 
مانع از ایجاد موقعیت گلزنی برای مهاجمین صبا بوده است. 

هرچند حسن زاده و عنایتی گلهای صبا را به ثمر رسانده اند.
نگاهی کلی به نفرات صبا بر خلاف صحبت خیلی از اهالی 
فوتبال بخصوص جامعه فوتبالی قم نشان از حضور بازیکنان 
میدان دیده و خوب در ترکیب این تیم می ابشد و به نظر می 
رسد عمده مشکل صبا در لیگ شانزدهم بیرون از زمین بوده 
است . عدم هدایت و رهبری مناسب در بازیها و درگیری و تنش 
مربی تیم در کنار زمین که خود باعث استرس و فشار به بازیکنان 

داخل زمین می شد.
عدم حفظ شکل تیمی و حفظ مهره های اثر گذار مثل آرام 
طبع و ابوالفضل ابراهیمی، تغییرات سیستمی متعدد در مسابقات 
صبا بعنوان مثل شروع فصل در صبا  2-3-1-۴ و گاهی 3-۶-1 
)مقابل پرسولیس( و در اواخر بازیهای نیم فصل 3-۴-3 نمایش 
داده شد و این نشانگر نوعی سردرگمی تاکتیکی از سوی نیمکت 

صبای قم بوده است.

بیرونی  های  تیم  توسط   دیگرعدم حمایت لازم  از سوی 
بیشترین نقش را در کسب  نتایج ضعیف صبا در این  این فصل 
داشته است. مدیرعامل باشگاه حمایت قاطعی از سرمربی خود 
داشت و این یک اهرم خوبی می تواند باشد ولی حقیقت این است 
که این تیم نیازمند یک شوک مثبت بزرگ و اثرگذار است. تقویت 
حوزه های فنی، جذب بازیکنان اثر گذار، ترمیم نقاط ضعف در 

کنار حمایت های مالی ، مدیریتی قطعا اثربخش خواهد بود.
موفقیت یا ناکامی یک تیم فوتبال در گروه ترکیب 11 نفره 
داخل مستطیل سبز نیست بلکه تیم  پشت تیم نقش محوری را 
بازی می کند. تیم فنی ، تیم پشتیبانی ، تدارکات و هیات مدیره 
و بخشهای اداری و مالی از مهمترین ابزار موفقیت یا ناکامی یک 

تیم هستند. 
برای سرمربی خوزستانی وسر به زیر فوتبال جایگزینی یک 
دستیار با دانش و کاربلد بجای مرد پر حاشیه و پر حرف و حدیث 
میتواند یک اتفاق خوب باشد. به هر حال مرد شماره یک فنی 
صبا در نیم فصل دوم بیشتر مورد نقد و نگاه خواهد بود زیرا 
حواشی مسائل فوتبال به مراتب بیشتر به تصویر کشیده خواهد 
شد و توجه افکار عمومی به فوتبال بیشتر از ورزش های دیگر 
زیر ذره بین است در هرحال حفظ صبا در لیگ برتر با همین 
بضاعت موجود مجددا می تواند آقا صمد را هم احیا و محبوبیت 
و مقبولیت او را دوچندان نماید از سوی دیگر خدای ناکرده در 
صورت سقوط پرچم آقا صمد دیگر حالا حالاها بلند نخواهد شد. 
امید است روزهای بهتری را برای صبای قم نماینده فوتبال استان 

در نیم فصل دوم لیگ برتر شاهد باشیم.ان شاءالله.
 کارشناس و مربی فوتبال



5 علمی و سلامت 

اشتباهاتی که به مفاصل آسیب می زنند
به نظر می رسد تعویض مفصل تنها مشکل افراد مسن باشد، اما در دو سال اخیر 
تعداد مراجعین جوان برای تعویض مفصل تا 15 درصد افزایش پیدا کرده است. 
تعویض مفصل یک راه موثر برای جبران آسیب است، اما راه هایی وجود دارد که می 

توان از صدمه دیدن مفاصل جلوگیری کرد.
شما می دوید و تنها یک دونده هستید

بسیاری از بیمارانی که برای تعویض مفصل به مراکز درمانی مراجعه می کنند، از 
نظر سلامت قلب و عروق در وضعیت خوبی هستند، اما این صرفا به این معنا نیست 

که سلامت اسکلت شان نیز خوب است. 
اگر شما تنها یک دونده ی دو ماراتن هستید و یا تنها ورزش های سه گانه )شامل 
شنا، دوچرخه سواری و دو( را انجام می دهید، احتمالا بدن تان به دلیل انعطاف و 
قدرت ماهیچه ها دچار عدم تعادل خواهد شد و این حالات به مرور زمان با زخم های 
تکرار شونده همراه شده و می تواند به ابتلای شما به آرتریت منجر شود که باعث 

ساییده شدن مفاصل تان خواهد شد.
بهترین کار برای جلوگیری از آسیب این است که مهارت جدیدی بیاموزید. به 
گروه خاصی از ماهیچه هایتان یک استراحت یک یا دو بار در هفته بدهید واز طرفی 
ماهیچه هایی که کمتر از آن ها استفاده می کردید را فعال تر کنید. این کار موجب 

دفع آسیب می شود.
به وزن تان اجازه می دهید افزایش )بیش از حد مجاز( پیدا کند

هنگامی که می دوید، مفصل زانو ۷ تا ۹ برابر وزن بدن را حمل می کند. در حالیکه 
بدن این قابلیت را دارد- برخی تحقیقات نشان می دهد که دونده ها در معرض خطر 
مشکلاتی مانند استئوآرتریت نیستند- این مهم است که میزان و شرایط بدنی به طور 

مداوم بررسی شود.
از نقطه نظر بیومکانیکی، افزایش وزن فشار بسیار زیادی وارد می کند. افرادی که 
دچار اضافه وزن هستند ۴0 درصد و یا بالاتر، نسبت به افرادی با وزن طبیعی در 
معرض خطر بیشتری برای جایگزینی مفصل زانو قرار دارند. این ارتباط گاهی در افراد 

جوان تر، قوی تر است.
به منعطف کردن ماهیچه ها اهمیت نمی دهید

کلید سلامتی مفاصل چیست؟ دستیابی به یک تعادل خوب بین قدرت و انعطاف 
پذیری است.

همانطور که مسن تر می شوید، نیاز به صرف زمان زیادی برای انجام کارهایتان 
دارید. هر چه تعداد شمع های کیک تولدتان بیشتر شود، انعطاف پذیری ماهیچه 
هایتان کمتر خواهد شد. ماهیچه های قابل انعطاف به حفظ تحرک مفاصل کمک 

می کنند.
محدودیت در یوگا را نادیده می گیرید

تمرینات شدید مانند HIIT )تمرینات اینتروال: نوعی از ورزش هوازی است که 
به صورت متناوب انجام می شود( و دویدن از روی مانع تنها راه آسیب به مفاصل 
شما نیستند. در حالی که  ورزش های 
یوگا و پیلاتس )نوعی سیستم آمادگی 
جسمانی روحی است( راه های خوبی 
برای تقویت انعطاف و قدرت بدنی 
هستند، اما افراط در هر کاری از جمله 
همین ورزش ها می تواند شما را در 
معرض آسیب های زیادی قرار دهد. 

را  حرکات  از  تعدادی  شما  وقتی 
به شدت انجام می دهید، منجر به 
تشکیل استخوان مهمیز )برآمدگی که 
در امتداد لبه ی استخوان است( می 
شود که می تواند شما را مستعد ابتلا 
به آرتریت کند.  بهترین کار، دست 
کشیدن از یوگا نیست، بلکه اعمال 
تغییرات کارآمد است. همچنین قبل 
از تلاش برای انجام کاری که برای آن 
آماده نیستید، به خودتان زمان دهید.

 

براساس نظریه ای جدید، محققان معتقدند ویروس ها در تشکیل سلول های بدن 
انسان نقشی حیاتی داشته اند.

 بیشتر انسان ها  تصور می کنند ویروس ها عامل بیماری و درحقیقت هیولاهایی 
هستند که به سلول ها آسیب می رسانند. اما محققان دانشگاه  سانتاباربارا در کالیفرنیا 

معتقدند این موجودات در تشکیل سلول های بدن انسان نقشی حیاتی داشته اند.
دانشمندان رفتار باکتریوفاژها )نوعی ویروس( که میزبان خود را تصرف و نابود می کنند 

را مورد بررسی قرار دادند.
آنها متوجه شدند این ویروس ها قبل از مرگ، کنترل سلول های خود را به عهده گرفته 

و  فضایی برای جداسازی مواد ژنتیکی ویروسی ایجاد می کنند.
برخی دانشمندان معتقدند سلول های انسان با همین شیوه دارای هسته شدند. 
»ووراپون چایکراتیساک« مولف اصلی این تحقیق می گوید: این مشاهدات برای نخستین 

مرتبه انجام شده است.
 هرچند این نتایج نشان دهنده مثال دیگری شیوه عملکرد ویروس ها است. اما از 
نظریه ای پشتیبانی می کند که »یوکاریوجنسیس ویروسی« نام دارد. براساس این نظریه 

ویروس ها به همین شیوه ای که توضیح داده شد، دارای هسته می شوند.
درهمین راستا دانشمندان معتقدند این نتایج نقش مهمی از درک چگونگی تشکیل 
حیات از ارگانیسم های ساده به نمونه پیچیده تر و اشکال مختلف حیات در سراسر 

زمین دارد.  

ویروس ها عامل پیدایش حیات
پژوهشگران دانشگاه صنعتی امیرکبیر با استفاده از مایعات یونی تثبیت شده 
روی نانوذرات روش های جدیدی برای سنتز مواد موثره ۴ داروی مورد نیاز صنایع 

داروسازی کشور را ارائه کردند.
دکتر محمدهادی قاسمی از محققان طرح با بیان اینکه این پژوهش در قالب رساله 
دکتری با عنوان »اثرسینرژیک مایعات یونی و نانوکاتالیست ها در سنتز مواد اولیه 
داروهای »آداپالن«، »ترانیل سیپرومین سولفات«، »بتاهیستین دی هیدروکلرید« و 
»پرامی پکسول دی هیدروکلرید« اجرایی شده است،  گفت: در این پروژه ابتدا سنتز 
کامل مواد اولیه دارویی آداپالن، ترانیل سیپرومین، بتا هیستینو پرامی پکسول مورد 

بررسی جامع قرار گرفت.
وی ادامه داد: سپس مرحله سخت و دشوار در سنتز هر یک از این مواد، با استفاده از 

مایعات یونی تثبیت  شده روی نانو ذرات مورد بررسی و آزمایش قرار گرفت.
قاسمی تاکید کرد: دسترسی به واسط های شیمیایی تجاری و ارزان قیمت، شرایط 
ملایم واکنش های شیمیایی، تعداد مراحل سنتز، میزان خلوص محصول، میزان 
مصرف در کشور، هزینه واردات و در نهایت توجیه اقتصادی تولید بر مبنای مواد 
شیمیایی و حلال های مورد استفاده، از جمله ملاک های ما در انتخاب این ۴ مواد 

اولیه دارویی بوده است.
به گفته این محقق داروی »آداپالن« برای درمان آکنه، »ترانیل سیپرومین سولفات« 
برای درمان افسردگی های شدید، »بتاهیستین دی هیدروکلرید« برای درمان حملات 
سرگیجه )بیماری منییر( و داروی »پرامی پکسول دی هیدروکلرید« برای بیماران 

مبتلا به پارکینسون تجویز می شود.
این محقق یادآور شد: در این پروژه ابتدا مطالعات جامعی بر روی انواع روش های 
سنتز این ۴ ماده اولیه دارویی از طریق بررسی مقالات علمی و پتنت ها صورت گرفت و 
پس از تحلیل و بررسی انواع روش های سنتزی و انتخاب بهترین روش ها، فعالیت های 

آزمایشگاهی در دو فاز علمی و صنعتی انجام شد. 
قاسمی با اشاره به مطالعات انجام شده در فاز معطوف به صنعت، اظهار کرد: در این 
فاز مواد اولیه دارویی از واسط های تجاری در مقیاس افزایش یافته تولید شد و مطابق 

استانداردهای فارماکوپه USP خالص سازی شدند. 
این دانش آموخته دانشگاه صنعتی امیرکبیر اضافه کرد: در فاز علمی نیز در این پروژه 
تلاش شد با استفاده از مایعات یونی تثبیت شده روی نانوذرات، مراحل دشوار در سنتز 

این مولکول ها تسهیل شود. 
وی یادآور شد: این مراحل شامل مرحله »جفت شدن کربن-کربن در آداپالن«، 
در  مایکل  »افزایش  سولفات«،  سیپرومین  ترانیل  در  »سیکلوپروپان دارکردن 
بتاهیستین« و »N-پروپیل دارکردن آمین در پرامیپکسول دی هیدروکلرید« تعریف 

شد.
قاسمی خاطرنشان کرد: در این فاز، پس از بررسی مکانیسم واکنش مورد نظر، 
نسبت به طراحی و تولید کاتالیست مورد نیاز اقدام شد و پس از تولید و آنالیز ساختار 
سیستم کاتالیستی، کاربرد آن در سنتز مرحله دشوار در سنتز مواد اولیه دارویی مورد 

بررسی قرار گرفت.

 FT-IR، وی با تاکید بر اینکه آنالیز ساختاری نانوذرات سنتزشده با به کارگیری
XRD، SEM، TEM، TGA و BET انجام شد، گفت: علاوه بر آن مطالعات ما از 
پایگاه های داده های علمی نشان داد که برخی از روش های سنتز مولکول های این ۴ 

دارو کاملا جدید و بدیع است. 
قاسمی افزود: نتایج این پژوهش در قالب ۴ دانش فنی سنتز مواد اولیه دارویی، 
5 مقاله ISI، یک مقاله علمی-پژوهشی، 2 ثبت اختراع داخلی و ۶ سمینار داخلی و 

بین المللی منتشر شده است.
محقق این طرح با تاکید بر اینکه در این پژوهش موفق به تولید ۴ ماده اولیه دارویی 
»آداپالن«، »ترانیل سیپرومین سولفات«، »بتاهیستین دی هیدروکلرید« و »پرامی 
پکسول دی هیدروکلرید« شدیم، از ارائه دانش فنی سنتز این مواد موثره به یکی از 

شرکت های دارویی کشور خبر داد.
به گفته وی با توجه به دسترسی تجاری به حد واسط های شیمیایی در داخل، هر 
چهار ماده اولیه دارویی دارای پتانسیل تولید در مقیاس های بالاتر هستند، و با توجه به 
میزان مصرف نسبتا کم و ارزش افزوده بالای این مولکول ها،نیاز سالانه صنایع دارویی 

کشور به این مواد با تولید در مقیاس »بنچ« مرتفع می شود. 
وی خاطر نشان کرد: در حال حاضر دانش فنی تولید این ۴ ماده اولیه دارویی در 

اختیار صنایع دارویی کشور قرار گرفته است. 
پروژه »اثر سینرژیک مایعات یونی و نانوکاتالیست ها در سنتز مواد اولیه داروهای 
آداپالن، ترانیل  سیپرومین، بتاهیستین و پرامی پکسول« در قالب رساله دکتر محمد 
هادی قاسمی و با راهنمایی دکتر الهه کوثری و به مشاوره دکتر عباس شفیعی و سید 

کیومرث حسینی در دانشگاه صنعتی امیرکبیر اجرایی شد.
این ۴ ماده اولیه دارویی به دلیل نیاز صنایع دارویی کشور از فراخوان چهارم معاونت 

غذا دارو وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی انتخاب شدند.

تولید مواد اولیه ۴ دارو با روش نوین در دانشگاه امیرکبیر

محققان دانشگاه ییل موفق به جداسازی بخشی از مغز شدند که مختص غریزه 
شکار و درنگی بود.

در این پژوهش جدید، دو مجموعه از سلول های عصبی در آمیگدال)بخشی از مغز 
که کنترل احساسات و انگیزه را بر عهده دارد( یافت شده که سبب درندگی حیوانات 
شده و آنها را به استفاده از فک و عضلات گردن برای گاز گرفتن و کشتن وا میدارد.

دانشمندان از روش اپتوژنتیک برای فعال سازی مجموعه خاصی از سلول های 
عصبی استفاده کردند. اپتوژنتیک از تحریک نوری برای فعال سازی نورون های خاص 

استفاده می کند.
هنگامی که لیزر خاموش بود، موش ها رفتار طبیعی از خود نشان می دادند اما 
زمانی که لیزر فعال می شد موش ها برانگیخته شده و هرچه در سر راهشان بود را 

گاز می گرفتند.
محققانی که رهبری این پژوهش را بر عهده داشتند اظهار کردند که موش ها دقیقا 

بعد از تابانده شدن لیزر شروع به پریدن بر روی جسم پیش روی خود می کردند.
این طور به نظر می رسید که این حیوان قصد گرفتن و از بین بردن آن جسم را 

دارد.
نکته جالب توجه این است که این موشها به هم جنس خود که در قفس حضور 
داشت حمله ور نمی شدند و علاوه بر این گرسنگی نیز بر درنده خویی این حیوان 

تاثیر بسزایی داشته و موش های گرسنه تهاجمی تر از سایر موش ها شدند.
هدف محققان این پژوهش تبدیل این حیوانات کوچک به یک هیولای درنده 
نیست بلکه آنها سعی دارند تا از این طریق به درک عملکرد شبکه های مغز بپردازند.

فعال سازی غریزه درندگی در موش ها

تخم هندوانه را دریابید

بدن  در  آب  احتباس  با  رنگ  سیاه  های  تخمه  این 
مقابله می کنند و منبع خوب آنتی اکسیدان ها هستند. 
اگر احساس خستگی می کنید می توانید به انرژی این 
تخمه ها اعتماد کنید. مصرف تخمه هندوانه در اسموتی 
ها یا دمنوش ها باعث پیشگیری از انواع بیماری ها شده و 
عملکرد ارگان های بدن را تحریک می کند. با ما باشید تا 

بیشتر در خصوص خواص این تخمه ها آشنا شوید.
هندوانه یکی از میوه های خوشمزه و خنک کننده است 
که میزان زیادی آب و ترکیبات آنتی اکسیدانی دارد. این 
میوه خوشمزه طرفداران زیادی دارد و می تواند به راحتی 
آب بدن را بخصوص در روزهای گرم سال تأمین کند. 
هندوانه همچنین سرشار از مواد مغذی ضروری و حاوی 
ترکیبی به نام لیکوپن است که باعث پاکسازی بدن و دفع 
مایعات زائد از بدن می شود. اما شاید عده کمی بدانند که 
تخمه هندوانه که دور ریخته می شود نیز حاوی خواص 
زیادی است. این تخمه های سیاه رنگ با احتباس آب 
در بدن مقابله می کنند و منبع خوب آنتی اکسیدان ها 
هستند. اگر احساس خستگی می کنید می توانید به 
انرژی این تخمه ها اعتماد کنید. مصرف تخمه هندوانه در 
اسموتی ها یا دمنوش ها باعث پیشگیری از انواع بیماری 
ها شده و عملکرد ارگان های بدن را تحریک می کند. با ما 
باشید تا بیشتر در خصوص خواص این تخمه ها آشنا شوید.

تخمه هندوانه: ملین طبیعی
مازاد کلسترول تجمع یافته در عروق و عدم کنترل تری 
گلیسیرید شرایط نامساعدی برای بدن فراهم می کند. 
تخمه هندوانه سرشار از اسیدهای چرب اشباع نشده ای 
مانند امگا 3 ها و امگا ۶ ها است که به کنترل این مشکلات 

و تصفیه خون کمک می کنند.
تخمه هندوانه حاوی میزان زیادی فیبر است که به 
تنظیم حرکات روده ها و دفع ضایعات از بدن کمک می 

کند. 
با مصرف تخمه هندوانه از ملینی طبیعی بهره مند می 
شوید که یبوست را از بین می برد. این تخمه ها همچنین 

به کنترل دستگاه گوارش نیز کمک می کنند.
تخمه هندوانه: بهترین دیورتیک )ادرارآور(

تخمه هندوانه مانند خود میوه حاوی خواص ادرارآوری 

خوبی است که به دفع مایعات حبس شده در بافت ها 
کمک می کند. تهیه دمنوش درمانگر تخمه هندوانه به 
مقابله با تجمع ضایعات و تشکیل سنگ کلیه کمک زیادی 
می کند. ترکیبات فعال موجود در این دانه ها باعث بهبود 
عملکرد دستگاه ادراری شده و به دفع راحت مایعات بدن 
کمک می کند. در نتیجه باکتری های مضر و آسیب رسان 
راحت تر از بدن دفع می شوند. تخمه هندوانه همچنین در 
دفع فلزات سنگین و کاهش بیماری های مزمن و جدی 
کمک زیادی می کند. از آنجایی که این تخمه ها مایعات و 
نمک بدن را تنظیم می کند مصرف منظم آن باعث کنترل 

فشارخون می شود.
تخمه هندوانه: منبع آنتی اکسیدان

هندوانه سرشار از لیکوپن است و تخمه های آن نیز حاوی 
آنتی اکسیدان های دیگری مانند منیزیم و زینک)روی( 
است. این ترکیبات مفید به کنترل آسیب های ناشی از 
رادیکال های آزاد کمک کرده و مانع از تخریب زودهنگام 

مفاصل و استخوان ها می شود.
تخمه هندوانه: منبع انرژی

تخمه هندوانه همچنین در دفع فلزات سنگین و کاهش 
بیماری های مزمن و جدی کمک زیادی می کند. از 
آنجایی که این تخمه ها مایعات و نمک بدن را تنظیم می 

کند مصرف منظم آن باعث کنترل فشارخون می شود
بیرون ریختن تخمه هندوانه به معنی از دست دادن یک 
منبع انرژی خوب است. هندوانه حاوی میزان کمی کالری 
است اما تخمه های آن حاوی انرژی بیشتری است. به 
همین دلیل در مواقعی که احساس ضعف و خستگی می 
کنید تخمه هندوانه می تواند انرژی تان را افزایش دهد. 
مواد معدنی و فیبرهای موجود در این تخمه ها در مقابله با 
احساس خستگی مزمن و بهبود راندمان جسمی و روحی 
نقش مؤثری دارند. در واقع هر 100 گرم هندوانه فقط 
20.3 کالری و تخمه های آن تا 555 کالری دارد. به همین 
دلیل توصیه نمی شود که به طور روزانه این میزان تخمه 
هندوانه مصرف شود. اما می توانید به طور مرتب از این 

تخمه ها به میزان کم استفاده کنید.
تخمه هندوانه: برای مقابله با چربی بالا

مازاد کلسترول تجمع یافته در عروق و عدم کنترل تری 

گلیسیرید شرایط نامساعدی برای بدن فراهم می کند. 
تخمه هندوانه سرشار از اسیدهای چرب اشباع نشده ای 
مانند امگا 3 ها و امگا ۶ ها است که به کنترل این مشکلات 
و تصفیه خون کمک می کنند. بنابراین این تخمه ها 
قدرت لازم برای کاهش خطر انسداد و سفت شدن عروق 
را داشته و از ابتلا به بیماری های گردش خون و بیماری 

های قلبی عروقی جدی پیشگیری می کنند.
تخمه  حاوی  نوشیدنی  یک  شود  می  چگونه 

هندوانه تهیه کرد؟
تهیه این نوشیدنی بسیار ساده است و نیاز به زمان زیادی 
ندارد. گرچه می توانید تخمه هندوانه را به صورت درسته 
بشکنید و مصرف کنید بلکه می توانید آن ها را پودر کنید 

تا مواد مغذی آن آزاد شود.
مواد لازم

تخمه هندوانه: ۴ قاشق معادل ۴0 گرم
آب: 1 لیتر

هندوانه )اختیاری(: 150 گرم
روش تهیه

یک لیتر آب را روی شعله قرار داده و با حرارت ملایم 
بجوشانید. تخمه هندوانه را در هاون بکوبید. به محض اینکه 
آب به جوش آمد تخمه های پودر شده را به آن اضافه کرده 
و اجازه دهید به مدت نیم ساعت با شعله آرام پخته شوند. 
زیر شعله را خاموش کنید و اجازه دهید ترکیب به مدت 
یک ساعت استراحت کند. سپس مایع را از صافی رد کنید. 
اگر می خواهید مایع خوشمزه تر شود مقداری هندوانه 
به آن اضافه کنید و همه را با هم میکس کنید. نوشیدنی 

حاصل را در یخچال قرار دهید تا خنک شود.
روش مصرف

می توانید یک فنجان از این نوشیدنی را به صورت ناشتا 
مصرف کنید. نیم ساعت صبر کرده و سپس صبحانه تان را 
میل کنید. برای بهره مندی از خواص این نوشیدنی توصیه 
می شود که آن را هر هفته دو روز متوالی مصرف کنید. 
نیازی به افزودن شکر یا شیرین کننده های مصنوعی 
نیست. چون فواید آن را از بین می برند. توصیه می شود 
به مقدار تخم هندوانه ای که اشاره شد بسنده کنید چون 

ممکن است بیش از این میزان مشکلاتی ایجاد کند.

یک روان شناس بالینی مطرح کرد

 تأثیر مهارت های اجتماعی در مقابله با افسردگی
 روان شناس بالینی با اشاره به تأثیر مهارت  هاى اجتماعی در مقابله با افسردگی، 
گفت: در اکثر اوقات افراد افسرده فکر می کنند آنقدر بی ارزش هستند که نباید 

خودشان را تحسین کنند. 
فرشاد شیبانی با اشاره به عوامل رفتارى در بروز افسردگی افزود: شواهد تحقیقی 
نشان داده است افرادى که استرس  هاى مهمی دارند به احتمال بیشترى افسرده 
می شوند مخصوصاً اگر آن  ها مهارت  هاى مقابله  اى کافی نداشته باشند یا آن را در 
زندگی به  کار نبرند. وی در ادامه به عامل کاهش رفتار پاداش  دهنده اشاره و بیان کرد: 
افسردگی با عدم فعالیت و کناره  گیرى مشخص می شود. براى مثال، افراد افسرده 
گزارش می دهند زمان بیشترى را صرف رفتارهاى غیرپاداش  دهنده و منفعل مانند 
تماشاى تلویزیون، دراز کشیدن در رختخواب، فکر کردن به مشکلات، و شکایت 
کردن به دوستان می  کنند همچنین آن ها زمان کمترى را صرف رفتارهاى چالش 
 برانگیز و پاداش  دهنده مانند تعاملات اجتماعی مثبت، ورزش، مطالعه و کار سازنده 
می کنند. دبیر کمیته دانشجویی سلامت روان و رسانه انستیتو روانپزشکی تهران 
در شبکه رادیویی سلامت با اشاره به فقدان خودپاداش دهی، ادامه داد: اکثر بیماران 
افسرده به خودشان براى رفتار مثبت پاداش نمی دهند. براى مثال، آن ها به  ندرت 
خودشان را تحسین می  کنند. در اکثر اوقات افراد افسرده فکر می کنند آنقدر بی ارزش 
هستند که نباید خودشان را تحسین کنند یا برخی افراد افسرده فکر می  کنند اگر 
آن ها خود را تحسین کنند، تنبل خواهند شد. وی به عدم کاربرد مهارت  ها اشاره 
کرد و گفت: افراد افسرده مشکلاتی در بیان کردن خودشان، حفظ دوستی یا حل 
مشکلات با همسر، دوستان و همکارانشان دارند؛ لذا هم به  علت فقدان این مهارت  ها 
و هم عدم کاربرد مهارت  هایی که دارند،  تعارض میان  فردى بیشتر دارند. شیبانی در 
ادامه به خواسته  هاى جدید افراد اشاره و بیان کرد: انتقال به شهر جدید، آغاز کار جدید، 
والدشدن، یا پایان دادن به یک ارتباط و تلاش براى یافتن دوستان جدید می  تواند 
استرس مهمی براى برخی افراد ایجاد کند. وی ادامه داد: افسردگی ممکن است ناشی 
از ماندن در موقعیتی باشد که شما نمی توانید پاداش و تنبیه را کنترل کنید. شما 
احساس غمگینی یا خستگی، از دست دادن علاقه و احساس ناامیدى می کنید زیرا 
معتقد هستید فرقی ندارد چه کارى انجام دهید زیرا نمی توانید چیزى را بهتر کنید. 
همچنین مشاغل غیرتقویت  کننده یا روابط نامناسب می تواند منجر به این احساسات 
شود. این روان شناس بالینی با اشاره به اینکه ماندن در موقعیت تنبیه مکرر، نوعی 
درماندگی است، بیان کرد: نه تنها شما نمی  توانید پاداش به  دست آورید بلکه توسط 
دیگران مورد انتقاد قرار می گیرید و طرد می شوید. براى مثال، بسیارى از افراد افسرده 
ممکن است با افرادى که آن ها را انتقاد می کنند یا به آن ها به شیوه  هاى مختلف آسیب 
می زنند زندگی کنند.وی اجتناب و منفعل بودن را آخرین عامل معرفی و اظهار داشت: 
ممکن است تمایل داشته باشید از تجارب یا احساسات ناخوشایند اجتناب کنید. این 
منجر به پاداش هاى کمتر و احساس ناامیدى بیشتر می  شود.شیبانی در ادامه بیان 
کرد: اگر چه هر یک از عوامل استرس و فقدان توصیف شده در بالا می تواند شما 
را مستعد افسردگی کند اما آن ها ضرورتا منجر به افسردگی نمی شوند، براى نمونه 
شخصی ممکن است فقدانی را تجربه کند اما با این فقدان توسط افزایش رفتارهاى 
پاداش  دهنده، یادگیرى مهارت  هاى جدید، جهت  دهی مجدد توجه و ایجاد اهداف 
جدید روبرو شود.وی با تاکید بر اینکه شیوه  هاى مختلف تفکر می تواند شانس شما را 
براى افسرده  شدن افزایش دهد، گفت: شما به احتمال بیشترى افسرده می  شوید اگر 
فکر کنید مقصر هستید و یا چیزى نمی تواند تغییر کند و یا شما باید در هر چیزى 
کامل باشید. دبیر کمیته دانشجویی سلامت روان و رسانه انستیتو روانپزشکی تهران 
خاطرنشان کرد: درمان شناختی به  طور خاص به شناسایی، آزمودن، چالش و تغییر 

دیدگاه  هاى بیش از حد منفی تمرکز دارد.

دلیل برای دوش گرفتن با آب سرد؛

چربی سوزی دوش آب سرد باور نکردنی است!
امروزه روی روش های استحمام و ارتباط آن با سلامتی تحقیقات زیادی به عمل 
آمده است اما اغلب این سوال که دوش آب سرد بهتر است یا دوش آب گرم مطرح 

می شود. 
بعضی  از ما زیر دوش آب سرد و بعضی زیر دوش آب گرم احساس خوبی تجربه 
می کنند البته بسیاری از ما اغلب احساس می کنیم که دوش آب سرد می تواند استرس 
و اضطراب ما را کم کند، شاید به همین دلیل است که به محض دیدن عصبانیت 

یک نفر یا احساس خستگی در او اکثر ما دوش آب سرد را برای او تجویز می کنیم.
از طرفی وقتی صحبت از دوش یا حمام آب سرد به میان می آید لرزه بر اندام عده 
ای می افتد اما جالب است بدانید که حمام آب سرد امروزه به دلیل فواید آن طرفدارن 

زیادی پیدا کرده است.
دوش آب سرد موجب افزایش سوخت و ساز بدن و بهبود خلق و خو شده و در 

سلامتی پوست و مو نقش مهمی ایفا می کند.
پوست و مو زیبا با دوش آب سرد

جسی چونگ، متخصص پوست در مورد تاثیر دوش آب سرد بر سلامت پوست و مو 
گفت: دوش آب سرد موجب شده تا موها کمتر گره بخورند و به دلیل حفظ رطوبت 

بیشتر خشک و شکننده نشوند.
علاوه بر این آب سرد در انقباض عروق خونی پوست نقش داشته و به طور موقت 
موجب بسته شدن منافذ پوست ،کاهش قرمزی و تورم پوست به خصوص صورت و 

درخشش آن می شود. 
با دوش آب سرد خوش اخلاق می شوید

دوش آب سرد موجب بهبود خلق و خو می شود. در یک مطالعه بر روی ورزش "شنا 
در زمستان" که در  فنلاند محبوب است، نشان داده شد افرادی که چهار بار در هفته 
شنا می کنند، انرژی بیشتری از سایر افراد داشتند و رفتار و روحیه آن ها بهتر می شود 
فیلم کوتاهی در نتیجه یک تحقیق در سال 200۷ نشان می داد که دوش آب سرد 
2 تا 3 دقیقه ای می تواند به تسکین افسردگی و علائم آن کمک کند البته این اثر 

نیازمند تحققیات گسترده تری است.
لاغری و کاهش وزن با دوش آب سرد

علاوه بر این ها تحقیقات نشان می دهد که دوش آب سرد موجب افزایش سوخت 
و ساز بدن و در نتیجه چربی سوزی می شود. در یک مطالعه در سال 201۴، محققان 
دریافتند، مردانی که در محیط سرد کار می کنند حجم چربی قهوه ای که چربی 
خوب محسوب شده افزایش داشته همچنین دوش آب سرد در کاهش وزن نیز 

موثر است. 
روش های جایگزین دوش آب سرد

دوش آب داغ ممکن است در حمام احساس خوب ایجاد کند اما برای پوست و 
مو مفید نیست و باید بعد از دوش آب گرم از روغن های طبیعی به منظور حفظ 
رطوبت پوست، جلوگیری از خارش، خشکی و تشدید بیماری های پوستی مانند 

اگزما استفاده کنید.
 دکتر چونگ متخصص پوست توصیه کرد: برای استفاده از فواید دوش آب سرد 
نیازی نیست مدت زمان طولانی در حمام را با آب سرد دوش بگیرید بلکه کافی است 

حداقل 10 ثانیه در پایان حمام خود زیر دوش آب سرد بروید.
اگر همین میزان یا به طور کلی دوش آب سرد گرفتن شما را اذیت می کند و قدرت 
تحمل آن را ندارید می توانید برای استفاده از مزایای دوش آب سرد، 10 دقیقه در 
آب ولرم و کمی سرد حمام کنید و از صابون های ملایم استفاده کرده و بعد از حمام 

با مرطوب کننده ها بدن خود را ماساژ دهید.

فلفل قرمز تند عمر را طولانی می کند 
نتیجه یک مطالعه بزرگ نشان داده است که مصرف مستمر فلفل قرمز تند با کاهش 

13 درصدی کل مرگ و میرها ارتباط دارد. 
به گزارش ایرنا از پایگاه اینترنتی ساینس الرت، محققان کالج پزشکی دانشگاه 
ورمونت در این مطالعه متوجه شدند افرادی که به طور مرتبط فلفل قرمز تند مصرف 
می کنند، با کاهش 13 درصدی در کل مرگ و میرها به ویژه مرگ و میرهای ناشی 

از حملات قلبی و سکته مغزی روبرو هستند.
 پیش از این نیز مطالعه ای در سال 2015 در چین مصرف فلفل تند و ارتباط آن 
را با کاهش مرگ و میر مورد مطالعه قرار داده بود. محققان در مطالعه جدید، از داده 
های حاصل از بررسی بهداشت ملی و آزمون تغذیه ای بر بیش از 1۶ هزار آمریکایی 
در یک دوره زمانی 23 ساله استفاده کردند.آنها متوجه شدند افرادی که در گروه مورد 
مطالعه فلفل قرمز تند مصرف می کردند، بیشتر مرد، جوان، سفیدپوست و متاهل 
بودند و سبزیجات و گوشت بیشتری مصرف می کردند. آنها همچنین کلسترول و 
HDL پایین داشتند.  محققان در این مطالعه با پیگیری 18.۹ ساله ، میزان مرگ و 
میر و دلایل مرگ را در گروه مورد مطالعه بررسی کردند. دکتر بنجامین لینبرگ استاد 
پزشکی از دانشگاه ورمونت در یک بیانیه مطبوعاتی گفت: سازو کار به تاخیر انداختن 
مرگ به واسطه مصرف فلفل مشخص نیست اما کانال های 'پتانسیل گذار گیرنده' 
]TRP[ که گیرنده های ابتدایی عوامل تند مانند capsalcin )ماده اصلی فلفل های 
تند( هستند، ممکن است تا حدودی عامل این ارتباط مشاهده شده باشد.به گفته 
محققان، فواید سلامتی فلفل قرمز تند احتمالا به ماده اولیه capsaicin مربوط است 
که گفته می شود از چاقی جلوگیری می کند، جریان خون کرونر را تنظیم می کند و 

خواص ضد میکروبی دارد.این مطالعه در PLoS ONE منتشر شده است.
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رژیمی  مربای  تولید  به  موفق  کشور  محققان 
و  دیابتی  بیماران  برای  استفاده  قابل  فراسودمند 
کودکان شدند. این مربا به کمک شیره خرما تولید 

شده و جذب قند پایین تری در بدن دارد.
لیلا واقف مهربانی، کارشناس ارشد تغذیه و رژیم 
درمانی از دانشگاه علوم پزشکی تهران در گفتکو با 
خبرنگار مهر اظهار داشت: در این مربای رژیمی، علاوه 
بر شیره خرما به عنوان شیرین کننده، نوع خاصی از 
پکتین را استفاده کردیم تا محصول نهایی جذب قند 

پایین تری در بدن داشته باشد.
وی با بیان اینکه این مربا یک محصول فراسودمند 
است، خاطر نشان کرد:  این مربا با استفاده از شیره 
خرما تهیه می شود که خواص انتی اکسیدانی و ضد 
التهابی دارد و همچنین به دلیل پری بیوتیک مورد 
استفاده، به افزایش ایمنی بافت روده کمک می کند. 
پری بیوتیک ها خوراک باکتری های مفید بدن یا 
همان پروبیوتیک ها هستند که در ایمنی بافت روده 

اثر مهمی ایفا می کنند.
فراسودمند،  رژیمی  مربای  محقق،  این  گفته  به 
مشابه خارجی و داخلی ندارد و برای اولین بار در قالب 

آزمایشگاهی و نیمه صنعتی به تولید رسیده است و 
آماده تولید انبوه با مشارکت تولیدکنندگان مواد غذایی 
است.وی با بیان اینکه در پروسه تولید این محصول، 
طعم و خواص میوه از بین نمی رود و خواص تغذیه 
ای آن فراتر از مربای معمولی است، مربای رژیمی 
فراسودمند پری بیوتیک را بهترین جایگزین مرباهای 

معمولی برای دیابتی ها و کودکان دانست.
این محقق با تاکید بر اینکه شیره خرما به جای شکر 
در این مربا است، اظهار داشت: مربای پری بیوتیک، 
به هیچ عنوان عوارض مرباهای رژیمی تهیه شده با 
سوربیتول و شیرین کننده های مصنوعی موجود در 

بازار را ندارد.
واقف مهربانی خاطر نشان کرد: امکان تولید این مربا 
در همان خط تولید مربای سنتی و غیر رژیمی بدون 
تحمیل هزینه زیادی وجود دارد؛ هزینه تولید این مربا 
کمتر از هزینه واردات محصولات مشابه خارجی با 

کیفیت پایین تر است.

مربای رژیمی فراسودمند با شیره خرما تولید شد



اجتماعی 6

مدیرکل انتقال خون استان قم  خبرداد

تهیه 385 نمونه طرح سپاس در قم
مدیرکل انتقال خون استان قم از تهیه 385 نمونه طرح سپاس)نمونه گیری 

سلول های بنیادی خون ساز( در قم خبر داد.
مرتضی نوریان ، با اشاره به عمکرد ۹ ماهه سازمان انتقال خون استان قم اظهار کرد: 
تعداد مراجعان سازمان در ۹ ماهه نخست امسال 3۶ هزار نفر بوده که ۶ درصد نسبت 

به مدت مشابه سال ۹۴ افزایش داشتیم.
وی خاطرنشان کرد: از این تعداد مراجعه کننده 31 هزار نفر موفق به اهدای خون 
شدند و اهدای خون بانوان نیز حدود هزار و 500 نفر در ۹ ماه نخست بوده که نسبت 

به سال گذشته رشد کمی داشته است.
مدیرکل انتقال خون استان قم عنوان کرد: مستمر بودن یکی از شاخص های مهم 
اهدای خون است که این شاخص به میزان 55 درصد بوده که نسبت به سال گذشته 

تفاوتی نداشته است.
وی با اشاره به ارسال فرآورده به شبکه خونرسانی کشور، گفت: حدود 10 هزار واحد 
فرآورده به شبکه خونرسانی ارسال شده که 1۶.5 درصد رشد نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته داشته است.
نوریان یادآور شد:  توزیع خون و فرآورده های خونی به مراکز درمانی استان به ازای 
هر ۹.۶ دقیقه یک فرآورده بوده که نسبت به سال گذشته چهار درصد رشد داشته 
است، در مجموع ۴1 هزار واحد خون و فرآورده های خونی بین مراکز درمانی استان 

توزیع شده است.
وی با اشاره به اجرای طرح سپاس گفت: در این طرح از اهداکنندگانی که مایل 
باشند برای اهدای خون سلول های بنیادی خون ساز مشارکت کنند، نمونه گیری 
می شود و برای افراد نیازمند سلول های بنیادی خون ساز مانند بیماران سرطانی و 

برخی بیماران بدخیم استفاده می شود.
مدیرکل انتقال خون استان قم خاطرنشان کرد: نمونه ها در بانک اطلاعاتی کشور 
قرار داده می شود، بنابراین در هر جای کشور مورد بیماری در فردی مشاهده شود، از 

نظر ژنتیکی با نمونه های جمع آوری شده، مطابقت داده می شود.
وی ادامه داد: در صورتی که تطابق ژنتیکی وجود داشته باشد به فرد اهدا کننده 
اعلام و فرد اهدا کننده برای اهدای سلول بنیادی خون ساز به مرکز مورد نیاز مراجعه 

می کند.
نوریان با بیان اینکه این طرح در استان قم از چهار تا پنج ماه گذشته در مرکز روح 
الله شروع شده است، گفت: 385 نمونه طرح سپاس تهیه و به سازمان مرکزی انتقال 
خون کشور ارسال شده است تا از نظر ژنتیکی بررسی و در بانک اطلاعاتی آن بخش 

نگهداری شود و در مواقع لزوم از آن استفاده شود.

مسئول رواق خواهران آستان مقدس حضرت معصومه)س( خبر داد؛

فعالیت ۲۷00 خادمه در رواق خواهران
 آستان  مقدس قم

 مسئول رواق خواهران آستان حضرت معصومه)س( از فعالیت 2۷00 خادم 
افتخاری خواهر در رواق خواهران آستان حضرت معصومه)س( خبر داد. 

به گزارش آستان مقدس حضرت معصومه)س(، فاطمه نادری با اشاره به اینکه 
تاریخچه دقیقی از فعالیت خدام خواهر در آستان حضرت معصومه سلام الله علیها 
در دست نیست، گفت: بر اساس اسناد موجود پس از انقلاب واحد خواهران آستان 
حضرت معصومه)س( به صورت مستقل و سازمان یافته فعالیت خود را با مسئولیت 
خانم صابری آغاز کرده و ایشان در حال حاضر اولین خادم خواهر بازنشسته آستان 
مقدس هستند که فعالیت افتخاری خود را پس از بازنشستگی در آستان مجدداً 

آغاز کرده اند.
وی افزود: در حال حاضر دو هزار ۷00 خادم افتخاری خواهر در رواق خواهران 
آستان حضرت معصومه سلام الله علیها مشغول به فعالیت هستند که از این تعداد 
هزار ۷00 در بخش انتظامات و ارشاد، ۶00 نفر در واحد خدمات و ۴00 خواهر 
خادم در بخش کفشداری حرم مطهر مشغول خدمت رسانی به زائران و مجاوران 

هستند.
مسئول رواق خواهران آستان حضرت معصومه)س( با تأکید بر اینکه در حال حاضر 
به غیر از واحد انتظامات و ارشاد، خدمات و کفشداری، واحد اشخاص گمشده و دربانی 
نیز در حال تشکیل و سازمان دهی است، ادامه داد: در حال حاضر هزار 500 نفر برای 

این دو واحد مذکور در حال جذب، آموزش و سازمان دهی هستند.
وی با اشاره به اینکه خادمان واحد امانت داری چادر نیز از میان خادمان انتظامات و 
ارشاد در حال انتخاب هستند، ادامه داد: هدف از ایجاد واحد امانت داری چادر انجام 
فعالیت های فرهنگی و نشر و ترویج فرهنگ حجاب فاطمی به شکل بهتر و با تکریم 

هرچه بیشتر زائران آستان بانوی کریمه)س( است.
نادری افزود: زمان جذب خادمان افتخاری در آستان حضرت معصومه سلام الله 
علیها بر اساس نیازسنجی مجموعه صورت گرفته و هرگاه مجموعه نیازمند خادم باشد 

با اعلام نیاز به کارگزینی اقدام به جذب خادم افتخاری می کند.
وی با اشاره به اینکه تمامی خدام آستان حضرت معصومه)س( با جان و دل برای 
خدمت به حضرت وقت گذاشته و سعی می کنند همواره بهترین خدمت رسانی را به 
زائران و مجاوران داشته باشند، یادآور شد: میزبانی اهل بیت)ع( در دل خدام چنان 
اشتیاقی به پا می کند که آن ها بدون منت و چشم داشت باجان و دل به این خاندان 
کرم و آستان ملک پاسبان خدمت کرده و این خدمت را مدال افتخاری در کارنامه 

زندگی خود می دانند.

معاون استاندار قم  مطرح کرد

افزایش قیمت دلار مهم ترین دلیل
 افزایش قیمت گوشت 

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استاندار قم افزایش قیمت دلار را 
مهم ترین دلیل افزایش قیمت گوشت دانست و گفت: تعیین قیمت عرضه گوشت بر 

اساس مبنای کارشناسی باشد. 
سید صدرالدین موسوی در جلسه بررسی علل افزایش قیمت گوشت گرم و دام 
زنده با اشاره به سیاست دولت مبنی بر تمرکز عرضه و تقاضا در بخش خصوصی، 
اظهار داشت: اتحادیه ها باید مدیریت لازم جهت کنترل قیمت بر اساس شرایط روز 

بازار را داشته باشند.
وی گفت: افزایش قیمت دلار مهم ترین دلیل افزایش قیمت گوشت در بازار بود که 
با تعدیل قیمت آن انتظار می رود قیمت فرآورده های گوشتی نیز بر اساس مبناهای 

کارشناسی تعیین شود.
معاون استاندار قم با بیان اینکه نقش قم در تعیین قیمت گوشت در سراسر کشور 
بی تأثیر نیست، افزود: نظارت اتحادیه بر مجموعه های وابسته باید در این راستا قوی تر 

و جدی تر باشد.
موسوی افزود: قیمت فرآورده های گوشتی بایستی به صورت متمرکز توسط اتحادیه 

به صنف قصابان قم اطلاع رسانی شود.
فروش گوشت بر اساس قیمت کارشناسی شده تحت نظارت اتحادیه قصابان، قرار 
گرفتن قیمت انواع گوشت در معرض عموم و کمک اداره کل صنعت، معدن و تجارت 

به اتحادیه قصابان جهت نظارت بر عرضه از جمله مصوبات این جلسه بود.

مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم خبر داد

پیشرفت 50 درصدی عملیات اجرایی
 بوستان کوثر

مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم از پیشرفت 50 درصدی 
بوستان کوثر قم خبر داد. 

پیام جوادیان با اشاره به بحث تأمین آب ویژه بوستان ها اظهار کرد: تمهیداتی برای 
آب در نظر گرفته شده و چاه های جدیدی برای این کار آماده شده است ضمن اینکه 

استفاده از پساب در فضای سبز شهری در مرحله انعقاد قرارداد است.
وی عنوان کرد: کل عرصه هایی که در سطح شهر تحویل داده شده، باید تا پایان 
سال به صورت کامل در آنها کاشت انجام  شود، البته جلساتی در استانداری به ریاست 
معاون عمرانی استاندار برگزار می شود تا یک سری از عرصه ها را مشخص کنیم و 

بتوانیم بحث توسعه فضای سبز را انجام دهیم.
مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه 305 بوستان 
شهری در شهر قم وجود دارد، گفت:  امسال نیز 25 پارک جدید را از ابتدای سال آغاز 
کرده ایم و تا پایان سال این پارک ها به پارک های شهر قم در مناطق یک،  دو، پنج، 

۶ و هشت اضافه می شود.
وی با اشاره به احداث پروژه بوستان کوثر گفت: این پروژه پارک جنگلی بوده 
که در ابتدای میدان مفید به طرف شهرک قدس، ابتدای بلوار شهید آوینی واقع 

شده است.
جوادیان خاطرنشان کرد: 50 درصد عملیات اجرایی بوستان انجام شده و اکنون 
بحث درختکاری و روشنایی در دستور کار است. این بوستان به زودی یکی از 
پارک های کوهستانی و بسیار زیبای شهر قم می شود، البته در کنار این بوستان باغ 

پرندگان به مساحت حدود 1۶ هکتار واقع شده است.
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هنوز چند ماهی مانده است که اولین فرزندش چشم به جهان 
بگشاید ؛ اما می گوید که دغدغه انتخاب نام فرزندش را دارد، 
چرا که هنوز بعد از گذشت 38 سال از عمرش از نام خود راضی 

نیست. 
به قول خودش نمی خواهد، فرزندش این تجربه تلخ و شاید 
غیر قابل قبول او را تجربه کند و به همین دلیل درمورد انتخاب 
نام فرزندش، وسواس و حساسیت زیادی به خرج می دهد و می 
گوید: نمی خواهم مثل خودم وقتی خودش را شناخت از انتخاب 
نامش ناراضی باشد. ده ها نام را مرور کرده است و می خواهد نامی 

برای نوزاد، انتخاب کند که تک و خاص باشد.
انتخاب نام نیک از وظایف پدران و مادران است، اما گاهی انتخاب 
یک نام نادرست و نامناسب، فرد، پدر و مادر و خیلی های دیگر را 
به زحمت می اندازد و آنان را به طی مراحل اداری برای جایگزینی 

نام مناسب مجبور می کند.
این روز ها گاهی وقتی نوزادی در خانواده متولد می شود به رسم 
همیشگی و تبریک قدم نو رسیده در اولین سئوال ،نام نوزاد را می 
پرسیم ،اما گاهی آنقدر این نام ها عجیب و غریب و نامملوس و با 
تلفظ سخت و دشوار انتخاب می شود که نه تنها نمی توانی آن را 
تکرار کنی که نمی دانی که فرزند متولد شده دختر است یا پسر. 
ناچار می شوی با اندکی درنگ، معنای نام انتخابی را بپرسی و برای 
رسیدن به این معنا، شاید مجبور شوی دقایقی، داستان باستان 
و لشکر کشی فلان قوم به فلان جا و پیروز شدن فلان طایفه و 
تاریخچه بیماری همسر فلان پادشاه و شفا یافتن او و در آخر هم، 
اینکه نام انتخابی به واسطه یک نام بسیار ناشنیدنی که در گوشه 
ای از تاریخ گیر افتاده است ، نام طفل بینوایی می شود که کوچک 

ترین دخالتی در نام گزینی خود ندارد.
نامی با آن نامیده شود و تا آخر عمر باید آن را یدک بکشد و 
شاید هم بعد از اینکه بزرگ تر شد و به مدرسه رفت از سوی 
دوستان و همسالان خود مورد تمسخر قرار گیرد. این ها فقط به 
این علت است که پدر و مادرش می خواستند نام کودکشان تک 

و خاص باشد.
سال ها می گذرد همه به نام او عادت می کنند اما خودش به 
صرافت تغییر نام پر دردسرش می افتد.این بار برای دیگران خیلی 
سخت است که او را به نام جدیدی صدا کنند.نام ها و نشان ها، 
هویت ما را تشکیل می دهند. هر نامی که برای هر کسی انتخاب 
می شود به طور معمول از زمان به دنیا آمدن تا زمان از دنیا رفتن، 
همراه اوست و با همان نام و نشان، شناخته می شود، شاید به 
همین دلیل است که اولین وظیفه پدر و مادر در برابر فرزندان، 
انتخاب نام مناسب برای آنها باشد و این امر هم ازسوی بزرگان 
دین مورد تاکید قرار گرفته است. تنوع نام های دخترانه و پسرانه 
می تواند برگرفته از الگوی های توصیفی، دینی مذهبی، ملی 
باستانی، قومی، منطقه ای، ترکیبی، نام گل ها، طبیعت، حیوانات 
زیبا، پرندگان، کوه ها و رودها و نام موجودات خیالی و تاریخی 

باشد.
نام ها می تواند برگرفته از اسطورها، باورها، اعتقادات یک ملت، 
نام پدر بزرگ یا مادر بزرگ در گذشته، یک داستان قدیمی یا 
حتی یک سریال در حال پخش هم باشد.برخی هم دو اسمی 

هستند در شناسنامه یک اسم دارند و در خانواده یه اسم دیگر.
اما، مهم این است که اسم انتخابی، یک اسم کامل، خوب ، 
مناسب با جنسیت فرد مطابق با دین، آداب و سنن و اعتقادات 
جامعه باشد؛ نامی باشد که تا آخر عمر در تمام مراحل زندگی 
برازنده فرد باشد نه آنکه نامی رویایی و خیالی و با تلفظی زیبا که 
فقط با سن نوزادی و کودکی متناسب باشد و فردا که کودک، 
مردی و بانویی در جامعه شد از تکرار نام به قول معروف فقط 
»فانتیزی« خود خجالت بکشد که در خور سن و جایگاه اجتماعی 

او نیست. بهتر است پدر و مادرها با انتخاب نام نیک برای فرزندان 
خود علاوه بر انجام وظیفه خود، یک نوع بزرگی، عظمت و شان 
و منزلت که در معنای نام، نهفته است و برای تمام دوران زندگی 
فرزندشان کفایت می کند، انتخاب کنند که بر خواسته از فرهنگ 
ایرانی و اسلامی باشد و نسل های آینده را هم به ماندگاری 
فرهنگ خودمان ترغیب کنند. انتخاب نام نامناسب نه تنها موجب 
نارضایتی صاحب نام می شود که برای تغییر آن و انتخاب یک 
نام مناسب و مورد پسند و رضایت صاحب نام، مشکلاتی را برای 
خود فرد و همچنین دستگاه هاو سازمان ذیربط فراهم می کند و 
مستلزم صرف وقت و هزینه و طی مراحل قانونی است و نیازمند 
است علاوه بر این امور، تمامی اسناد هویتی فردی که نام خود را 
تغییر می دهد و اسناد هویتی فرزندان و همسر او نیز عوض شود 
؛ پس چه بهتر که از همان ابتدا پدران ومادران در انتخاب نام نیک 
برای فرزندان خود دقت کنند و خود و دیگران را زحمت نیاندازند . 

** تغییر نام بیش از 73هزار ایرانی در 9 ماهه امسال 
سیف الله ابوترابی، سخنگوی سازمان ثبت احوال پیش تر گفته 
بود که از ابتدای فروردین تا پایان آذر ماه امسال، ۷3 هزار و ۷۴۶ 
ایرانی در داخل و خارج از کشور نام خود را تغییر داده اند و اتفاقا 
این تغییر نام، 15 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش، 
نشان می دهد؛ به عبارت دیگر در سال گذشته ۶۴ هزارو ۹۴ 

ایرانی نام خود را تغییر دادند.
و شاید علت بیشتر تغییرات هم، همان گزینش نامی نه چندان 
در خور و شان این ۷3 هزار واندی باشد که عمری را در حسرت 
نامی نیک گذرانده اند و حالا تصمیم گرفته اند نامشان را تغییر 
نام های  نام، پایان نمی گیرد و تغییر  دهند.این تغییرات به 
خانوادگی هم در زمره تغییرات است به گونه ای که ابوترابی در 
این خصوص می گوید: در ۹ماهه امسال 1۶0هزار و ۷12 ایرانی 
شامل ایرانیان داخل و خارج از کشور نام خانودگی خود را تغییر 
داده اند که این هم 1۷ درصد افزایش را نسبت به مدت مشابه 
سال قبل نشان می دهد. در سال گذشته، 13۷ هزار و ۴۹۹ ایرانی 

این کار را انجام دادند.
** انتخاب چه نام هایی ممنوع است

ابوترابی در پاسخ به این سوال می گوید: برابر ماده 20 قانون ثبت 
احوال کشور، انتخاب نام با اعلام کننده است، برای نام گذاری یک 
نام ساده یا مرکب ) مثل حسین ، محمد مهدی و مانند آن ( که 

یک نام محسوب می شود، انتخاب خواهد شد. 
وی ادامه می دهد : انتخاب نام هایی که موجب هتک حیثیت 
مقدسات اسلامی می شود و همچنین عناوین و القاب و نام های 

زننده و مستهجن یا نامتناسب با جنس، ممنوع است. تشخیص نام 
های ممنوع با شورایعالی ثبت احوال است و این شورا نمونه های 

آن را تعیین و به این سازمان اعلام می کند. 
وی تاکید می کند:انتخاب نام در مورد اقلیت های دینی شناخته 
شده در قانون اساسی تابع زبان و فرهنگ دینی آنان است و 
همچنین ،ذکر سیادت در اسناد سجلی ساداتی که سیادت آنان 
در اسناد سجلی پدر و یا جد پدری مندرج باشد و یا سیادت آنان 
با دلائل شرعی ثابت شود، الزامی است ، مگر کسانی که خود را 

سید ندانند و یا عدم سیادت آنان شرعا احراز شود. 
**چه نام های قابل تغییرند؟ 

ابوترابی در پاسخ به این سوال چنین توضیح می دهد: به موجب 
ماده 20 قانون ثبت احوال و تبصره های آن، انتخاب نام های در 
فهرست نام های ممنوعه ، قدغن است و دارندگان آنها می توانند با 

رعایت مقررات مربوطه نسبت به تغییر آن اقدام کنند. 
وی در ذکر نمونه هایی از نام های ممنوع تصریح می کند: نام 
هایی که موجب هتک حیثیت مقدسات اسلامی می شود مانند » 
عبدالات« ، »عبدالعزی «) لات و عزی نام 2 بت در مکه معظمه 
دوران قبل از اسلام است ( یا اینکه اسامی مرکبی که به اصطلاح 
یک نام محسوب نمی شوند و به آنها مرکب ناموزون می گویند هم 
قابل تغییرند. به گفته این مقام مسئول ثبت احوال ، نام هایی مثل 
»سعید بهزاد«، »شهره فاطمه« از جمله این نام ها هستند .عناوین 
لشکری و یا کشوری و یا ترکیبی از اسم و عنوان ،مانند » سروان» 
، »سرتیپ« ، »دکتر« ، »شهردار« و یا »سروان محمد« و »شهردار 

علی« هم از نام هایی با ترکیبات ناموزون به شمار می آیند.
ابوترابی خاطر نشان می کند: القاب، اعم از ساده و مرکب، مانند 
» ملک الدوله« ،»خان« ، »شوکت الملک «، »حاجیه سلطان« و 
»سلطانعلی « و نام های زننده و مستهجن که معرف صفات مذموم 
و مغایر با ارزش های والای انسانی است،مانند گرگ ، قوچی و 
همچنین نام هایی که با عرف و فرهنگ غالب و مقدسات مذهبی 
مردم مغایر باشد ،مانند لات ، خونریز ، چنگیز، قابل تغییرهستند.

وی می گوید: نام هایی که موجبات اشاعه و ترویج فرهنگ بیگانه 
شود، مانند » وانوشکا« ، »ژاکاردو« ، »شاهدوست «و نام هایی که 
موجب تحقیر اشخاص است و یا معنای لغوی آن در جامعه قابل 
پذیرش نیست مانند »صد تومانی« ، »گت آقا« ، »کنیز« و»گدا« 
در ردیف نام های قابل تغییرند . به گفته ابوترابی اسامی نامتناسب 
با جنس، مانند »ماشاءاله« برای اناث و یا انتخاب نام اشرف و یا 
اکرم برای افراد ذکور هم در زمره تغییرات قراردارند؛ ضمن اینکه 
حذف کلمات زائد و غیر ضروری در نام اشخاص ،مانند قلی ، غلام 

، گرگ ، ذولف و قوچ هم در گروه تغییرنام هاست.
وی همچنین به تصحیح اشتباهات املائی اشاره و اضافه می کند 
: گاهی اوقات مامور با لهجه ها و الفاظ و معانی محلی و یا ناشی 
از تلفظ اظهار کننده آشنایی ندارد و نام را اشتباهی در شناسنامه 
نوشته است که این موضوع ، بیشتر در گذشته اتفاق افتاده است .

ابوترابی با تاکید براینکه این نام ها نیز قابل تغییرند به مثال هایی 
اشاره می کند و ادامه می دهد: نام هایی مثل زهراب به سهراب و 
یا منیجه به منیژه از این قبیل نام هایی اشتباهی هستند که می 
توان آنها را تغییر داد؛ ضمن اینکه هم نام بودن فرزند با پدر و یا 
مادر در یک خانواده و یا هم نام بودن برادران و یا خواهران در یک 

خانواده هم از جمله تغییر به شمار می آیند. 
سخنگوی سازمان ثبت احوال اضافه می کند: تغییر نام ها از 
صورت عربی به شکل فارسی از قبیل رحمن به رحمان، اسمعیل 
به اسماعیل، اسحق به اسحاق ، نام کسانی که با تایید مراجع 
ذیصلاح به دین مبین اسلام مشرف می شون، نام کسانی که نام 
آنها اسامی ایام هفته باشد و نیز نام افرادی که تغییر جنسیت می 
دهند و دادگاه صالحه حکم به تغییر نوع جنس در اسناد سجلی 
و شناسنامه آنان صادر کرده است نیز در فهرست نام های قابل 

تغییر قرار دارد.
**چه کسانی می توانند برای تغییر نام اقدام کنند 

وی در این ارتباط اظهار می دارد: هر یک از اشخاص 18 سال 
به بالا، افراد کمتر از 18 سال که دارای حکم رشد باشند، پدر یا 
جد پدری با ارائه شناسنامه خود برای فرزندان کمتر از 18 سال، 
سرپرست قانونی) قیم ، امین ، وصی ( برای افراد صغیر و محجور با 
ارائه مدارک مستند که سمت او احراز شده باشد با رعایت موارد نام 
های قابل تغییر می توانند با مراجعه به ادارات ثبت احوال نسبت به 

درخواست تغییر نام اقدام کنند. 
**مدارک مورد نیاز: 

سخنگوی سازمان ثبت احوال، مدارک مورد نیاز را شامل ارائه 
اصل شناسنامه و 2 برگ تصویر آن، تکمیل فرم درخواست تغییر 
نام، پرداخت هزینه متعلقه طبق تعرفه جاری عنوان می کند.وی 
ادامه می دهد: برای تغییر نام، تمامی ادارات ثبت احوال سراسر 
کشور آمادگی دریافت مدارک یاد شده را در ساعات و ایام اداری 
دارند و تنظیم و تسلیم درخواست تغییر نام در غیر از محل صدور 
شناسنامه بلامانع است که در این گونه موارد پس از پذیرش 
درخواست و ارسال آن به اداره ذیربط )محل صدور شناسنامه ( و 
طرح در هیات حل اختلاف اقدام لازم معمول و نتیجه برای اطلاع 

متقاضی به اداره ارسال کننده اعلام خواهد شد. 
ابوترابی می گوید: نظر به اینکه درخواست تغییر نام می بایست 
در هیات حل اختلاف اداره ذیربط )محل صدور شناسنامه ( مطرح 
و نسبت به آن با رعایت قوانین و مقررات مربوطه اتخاذ تصمیم 
شود، بنابراین موافقت با تغییر نام مورد درخواست موکول به رای 
صادره از سوی هیات حل اختلاف خواهد بود . پس از وصول رای 
هیات حل اختلاف در صورتی که رای صادره ، موافق خواسته 
درخواست کننده صادر شده باشد پس از رویت متقاضی و تقاضای 

اجرا، نسبت به تعویض شناسنامه با نام جدید اقدام خواهد شد. 
سخنگوی سازمان ثبت احوال اضافه می کند:چنانچه رای صادره 
، مخالف خواسته درخواست کننده صادر شده باشد،متقاضی، پس 
از رویت آن در صورت تمایل می تواند باستناد ماده ۴ قانون ثبت 
احوال ظرف مهلت مقرر ) 10 روز از تاریخ ابلاغ ( نسبت به تصمیم 
متخذه به دادگاه محل اقامت خود مراجعه و اعتراض کند. وی به 
خانواده ها و کسانی که صاحب نوزادی می شوند توصیه می کند 
که براساس حدیث نبوی بر پدر و مادر است که نام نیکو بر فرزند 

خود بگذارد تا درآینده مجبور به تغییر نام وی نشوند. 
گزارشگر: ناهید حاجی خانی 

پدران و مادران نام نیکو بر فرزند خود بگذارد 

انتخابی نادرست و تغییری که همه را به زحمت می اندازد 

فرمانده انتظامی استان خراسان رضوی  خبرداد

 انهدام باند کلاهبرداری با چک های بلامحل 
در تربت حیدریه

فرمانده انتظامی استان خراسان رضوی  گفت :باند کلاهبرداری با چک های بلامحل در 
شهرستان تربت حیدریه متلاشی شد. 

سردار بهمن امیری مقدم در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس گفت: در پی 
گزارش چند فقره کلاهبرداری از کسبه شهر تربت حیدریه تیمی از پلیس آگاهی این 

شهرستان موضوع را به صورت ویژه در دستور کار خود قرار دادند. 
وی افزود: در بررسی اظهارات مالباختگان که مالک کلی فروشی اجناس خواروبار می 
باشند مشخص شد سه مرد جوان با اجاره یک مغازه کلی فروشی در هسته مرکزی شهر 
تربت حیدریه پس از جلب اعتماد طعمه های خود مقادیری زیادی اجناس را در قبال چک 

های بلامحل خریداری و در هنگام وصول چک متواری شده اند. 
سردار امیری مقدم تصریح کرد: کارآگاهان اداره مبارزه با جعل و کلاهبرداری پلیس 
آگاهی شهرستان تربت حیدریه با استفاده از سرنخ های بجامانده از آنان تحقیقات میدانی 
گسترده ای را شروع و مخفیگاه یکی از متهمان را شناسایی و با هماهنگی قضائی او را 

دستگیر کردند. 
متهم ۴5 ساله به نام جواد در بازجویی های به عمل آمده در مواجهه با شکات پرونده به 
10 فقره کلاهبرداری به مبلغ یک میلیارد و 800 میلیون ریال از 10 نفر از مالکان کلی 
فروشی ها در شهر مشهد و شهر تربت حیدریه با همدستی دو تن از دوستانش با تهیه یک 

دسته چک 25 برگی بدون پشتوانه مالی اعتراف کرد. 
این مقام انتظامی اظهار داشت: با راهنمایی متهم مخفیگاه یکی از همدستانش شناسایی 
و کارآگاهان پلیس آگاهی در اقدامی غافلگیرانه همدست او )محمد ۴3 ساله( را دستگیر 

کردند. 
فرمانده انتظامی استان خراسان رضوی با اشاره به ادامه تحقیقات برای دستگیری دیگر 
عضو این باند حرفه ای کلاهبرداری به شهروندان توصیه کرد : در هنگام معاملات از صحت 
اسناد ارائه شده توسط طرف مقابل اطمینان پیدا کنند و در تنظیم قرار دادها کلیه قوانین 
و مقررات مربوطه را رعایت کرده و ضمن حفظ هوشیاری مانع رسیدن افراد شیاد به نیت 

پلیدشان شوند. 

رئیس مرکز اجرائیات پلیس راهور عنوان کرد؛

سرعت غیرمجاز و نقص فنی
 مرگبارترین تخلفات جاده ای

رئیس مرکز اجرائیات پلیس راهور ناجا، گفت: در طول ۹ ماهه سال جاری، 5 تخلف 
در جاده های کشور رکورد زده اند و بیشتر از باقی تخلفات توسط پلیس راهور به ثبت 

رسیده اند.  
سرهنگ احمد کرمی اسد در پاسخ به این سئوال که چه تخلفاتی بیشترین فراوانی را در 
معابر برون شهری داشته اند، اظهارداشت: سرعت غیرمجاز، بیشترین فراوانی تخلف را در 

حوزه برون شهری داشته که متاسفانه عامل بسیاری از تصادفات مرگبار است.
رئیس مرکز اجراییات پلیس راهور ناجا با اشاره به اینکه رتبه دوم تخلفات برون شهری 
مربوط به نقص فنی خودروها بوده، افزود: استفاده نکردن از کمربند ایمنی هم در رتبه سوم 
تخلف راننده ها در جاده ها قرار دارد. وی ادامه داد: همراه نداشتن مدارک در رتبه چهارم 
تخلف های برون شهری است و جزو بیشترین تخلفاتی است که در جاده ها ماموران پلیس 
راهور با آنها برخورد کرده اند. به گفته سرهنگ کرمی اسد، پنجمین تخلف راننده ها در 
جاده ها »سبقت غیرمجاز« است که بسیاری اوقات تصادفات جبران ناپذیر را رقم می زند.

فرمانده انتظامی استان اصفهان، از دستگیری نوجوان 1۹ 
ساله ای که اقدام به هک کردن چهار هزار مودم وای فای و 
ADSL کرده بود در عملیات وی ژه کارشناسان پلیس فتای 

این فرماندهی خبر داد. 
سردار عبد الرضا آقاخانی گفت: موضوع هک و نفوذ به 
سیستم های رایانه ای و شبکه ای امروزه به عنوان یک 
چالش و مشکل اساسی در فضای مجازی محسوب می 

شود که به شدت کاربران را تهدید می کند.
وی از کشف بررگترین پرونده هک اینترنتی  خبر داد و 
گفت: در پی شکایت تعدادی از شهروندان مبنی بر اینکه 
فردی ناشناس به سیستم مودم ADSLآنان نفوذ کرده 
است، موضوع در دستور کار ویژه کارشناسان پلیس فتای 
این فرماندهی قرار گرفت که در نهایت با کارهای علمی 

دقیق فرد مذکور شناسایی و در منزلش دستگیر شد.

آقاخانی افزود: در بررسی های صورت گرفته مشخص 
شد این هکر که تنها 1۹ سال داشته، توانسته در مدت 
دو ماه به مودم وای فای و ADSL، چهار هزار شهروند 
نفوذ کرده و به صورت رایگان از پهنای باند اینترنت آنان 

استفاده کند.
وی با بیان اینکه چنین پرونده ای در نوع خود بی نظیر 
و بی سابقه بوده ، پایین آمدن سن هکرها را نگران کننده 
عنوان کرد و آن را نتیجه افزایش ضریب نفوذ اینترنت، 
توسعه ابزارها و دانش استفاده از فضای مجازی ، وجود 
نرم افزارهای هک و نفوذ در سطح بازار و همه گیر شدن 
گوشی ها و تبلت های هوشمند و گسترش این ابزار در بین 

کودکان و نوجوانان دانست.
آقاخانی به شهروندان توصیه کرد: به صورت مرتب هزینه 
های اینترنتی خود را کنترل کنند و اگر با افزایش هزینه 

بدون استفاده از پهنای باند و یا با زودتر تمام شدن ظرفیت 
باندی که خریداری کردند، مواجه شدند سریعاً موضوع را 

به پلیس اطلاع دهند.
اطلاعات  شنود  و  اطلاعات  سرقت  نفوذ،  امکان  وی 
دارندگان این نوع مودم ها توسط هکرها را متذکر شد و 
بیان داشت: توصیه ما این است که رمز تنظیمات ورودی 
مودم ها را تغییر داده و از رمز های مطمئن و غیر قابل 
حدس زدن استفاده کنند و با این کارها از نفوذ سودجویان 

به مودم خود جلوگیری کنند.
فرمانده انتظامی استان اصفهان گفت: پلیس فضای تولید 
و تبادل اطلاعات فرماندهی انتظامی استان همه روزه با 
شماره تلفن 218۴355 آماده ارائه هرگونه راهنمایی و 
مشاوره و پاسخگویی به سوالات، ابهامات و مشکلات فنی 

شهروندان در حوزه جرایم سایبری است.

فرمانده مرزبانی سیستان و بلوچستان از اجرای عملیات موفقیت آمیز جمعه  شب گذشته 
مرزداران هنگ مرزی سراوان علیه قاچاقچیان مسلح و کشف یک تن و 222 کیلوگرم 

تریاک خبر داد. 

سردار  سعید کمیلی ، درتشریح این خبر، اظهارداشت: مرزداران هنگ مرزی سراوان  
جمعه شب گذشته با اشراف اطلاعاتی از ورود یک باند مواد مخدر به داخل کشور مطلع و با 
آمادگی و تجهیزات کامل، منطقه را تحت پوشش کامل اطلاعاتی و عملیاتی خود قرار دادند. 
وی با اشاره به واکنش سریع مرزداران و همکاری عوامل سپاه در این عملیات، گفت: 
قاچاقچیان پس از ورود به محدوده کمین مرزداران و آگاهی از حضور مأموران به سمت 
آنان تیراندازی کردند که در نتیجه، با آتش پرحجم مرزداران مجبور به عقب نشینی شدند. 

فرمانده مرزبانی سیستان و بلوچستان ادامه داد: سرانجام با عملیات پایش هوایی، محل 

اختفای قاچاقچیان شناسایی و پس از درگیری مسلحانه، سوداگران مرگ که توان مبارزه با 
مرزداران را نداشتند با رها کردن خودرو، استفاده از تاریکی شب و عوارض طبیعی منطقه، به 

سمت کشور پاکستان فرار کردند. 
سردار کمیلی گفت: مرزداران با بررسی دقیق منطقه، یک تن و 222 کیلو گرم تریاک 
کشف ، یك دستگاه خودرو سنگین توقیف و دو قاچاقچی را دستگیر کردند. شناسایی و 

دستگیری سایر متهمان این پرونده که از محل متواری شدند در دستور کار قرار دارد. 
فرمانده مرزبانی سیستان و بلوچستان در پایان با تقدیر و تشکر از رشادت مرزداران 
که در سخت ترین شرایط عملیاتی با انگیزه، ایثار، رشادت و از جان گذشتگی خود مانع 
تحقق اهداف پلید قاچاقچیان مواد مخدر شدند، خاطرنشان کرد: مرزهای جنوب شرق 
کشور همانند گذشته با حضور مقتدرانه مرزبانی برای فعالیت سوداگران مرگ ناامن است و 
متجاوزان و قاچاقچیان باید بدانند، مرزداران با هرگونه تجاوز به مرزهای جمهوری اسلامی 

ایران، قاطعانه برخورد خواهند کرد.

معاون هماهنگ فرماندهی انتظامی استان زنجان  با اشاره به شناسایی و دستگیری چهار 
مجرم اینترنتی گفت : از متهمان بیش از 25 میلیارد ریال وجه نقد و خودرو های لوکس و 

مدل بالا توقیف شد. 
سرهنگ" جعفر کردلو " در تشریح این خبر، اظهارداشت: کارشناسان پلیس فتا فرماندهی 
انتظامی استان زنجان طی رصد و گشت زنی های مستمر موفق به شناسایی و دستگیری 

یك باند چهار نفره جرایم اینترنتی شدند . 
معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان زنجان تصریح کرد: از متهمان بیش از 
10 میلیارد ریال وجه نقد و پنج دستگاه خودرو لوکس و مدل بالا که از این طریق کسب 

کرده بودند، کشف شد. 

وی گفت: متهمان از طریق ایجاد درگاه بانکی، مرتکب جرایم اینترنتی شده و توانسته بودند 
بیش از 25 میلیارد ریال به صورت غیر قانونی کسب کنند. 

کردلو با بیان اینکه سرور وبگاه متهمان در خارج از کشور قرار دارد، تصریح کرد : امروزه 
شاهد افزایش روز به روز قربانیان جرایم اینترنتی هستیم و افراد زیادی دارایی خود را از این 
طریق از دست می دهند .  این مقام انتظامی بیان داشت: مجرمان در عصر کنونی فضای 
ارتکاب جرم را از فضای واقعی به فضای مجازی سوق داده اند و تمامی اهداف و اقدامات 
پلیس فتا، فراهم ساختن بستر مناسب و ایجاد امنیت در فضای مجازی است.  معاون 
هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان زنجان به شهروندان توصیه کرد: در فضای 
مجازی فریب افراد شیاد را نخورده و به سایت های غیر قانونی و غیر مجاز اطمینان نکنند.

فرمانده انتظامی استان ایلام گفت: فردی که از طریق 
ارسال پیامک در فضای مجازی بیش از ۶ میلیارد ریال 
بود، در شهرستان  نفر کلاهبرداری کرده  از 23 هزار 

چرداول دستگیر شد. 
سردار نور علی یاری اظهار کرد: به دنبال وقوع چندین 
فقره کلاهبرداری پیامکی از شهروندان در شهرستان 
کار  دستور  در  را  موضوع  پلیس  کارشناسان  چرداول 
پلیس  اولیه  های  بررسی  افزود:  وی  دادند.  قرار  خود 
مشخص کرد متهم با ارسال پیامکی با این مضمون که 

'شما برنده قرعه کشی شده اید و نیاز است برای دریافت 
جایزه مبلغی را به حساب واریز کنید' از طعمه های خود 
کلاهبرداری می کرد. فرمانده انتظامی استان ایلام یادآور 
شد: با اشراف اطلاعاتی پلیس متهم در یکی از بخش 
های شهرستان چرداول شناسایی، دستگیر و تحویل 

مراجع قضایی شد.
سردار یاری اضافه کرد: تحقیقات پلیس نشان می دهد 
این فرد به همین شیوه در سه استان بزرگ کشور اقدام 
از مردم کرده است. به گفته  به کلاهبرداری پیامکی 

سردار یاری،: متهم تاکنون از 23 هزار نفر و در مجموع 
از ۶ میلیارد ریال به همین شیوه کلاهبرداری  بیش 
کرده است. فرمانده انتظامی استان ایلام با اشاره به اینکه 
فضای مجازی در کنار محاسن زیاد، تهدیدهای فراوانی 
را هم برای خانواده ها به همراه دارد از مردم خواست 
به هیچ وجه به پیام های موجود در فضای مجازی که 
منبع رسمی و قابل استنادی ندارد توجه نکرده و هیچ 
گاه اطلاعات مشخص و بانکی خود را در فضای مجازی 

منتشر نکنند.

فرمانده انتظامی اصفهان  تشریح کرد؛

جزئیات دستگیری هکر ۱۹ساله

در یک درگیری مسلحانه در منطقه مرزی سراوان ؛ 

یک تن و ۲۲۲ کیلوگرم تریاک کشف شد

معاون هماهنگ فرماندهی انتظامی استان زنجان   خبرداد

توقیف بیش از ۲5میلیارد ریال وجه نقد از چهار مجرم اینترنتی 

فرمانده انتظامی استان ایلام  خبرداد

بازداشت کلاهبردار پیامکی با۲3هزارشاکی 






